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Sonce `e kar nekaj ~asa »pribija«
tako, da je nevzdr`no. Kdor ni ravno
ob vodi, je ubogi. Prepojen je z lastni-
mi teko~inami. Pa ~etudi je ob vodi,
mu to ni~ kaj ne koristi, saj se je se-
verni Jadran segrel do trideset stopinj.
Kot v toplicah? 

Nekateri {e zmeraj trdijo, da gre za
segrevanje zemeljske atmosfere, spet
drugi pa, da se zemlja pravzaprav
ohlaja. Tako so morske globine iz leta
v leto hladnej{e in ne toplej{e. Komu
verjeti? To je zdaj vpra{anje. Pred
kratkim sem si ogledal eno izmed
nanizank slovitega detektiva Agathe
Christie, Hercula Poirota. Ko je zbra-
nim pripovedoval, kako je pri{lo do
zlo~ina, je izjavil, da je bilo tistega dne
zares vro~e, (celo) 26 stopinj Celzija.
Kako lepo so v~asih `iveli!

Tako kot pozimi vzamemo v roke
kozarec vlo`enih kislih kumaric, ker
sve`ih obi~ajno ni, ali pa jih vsaj
v~asih ni bilo, tako mediji poleti, ko
gredo politiki na po~itnice in ko
dopustujejo tudi navadni smrtniki,
objavljajo stvari, ki so jih `e med
letom ali celo pozimi. Ker drugih pa~
ni. Kot da druga dogajanja, razen poli-
tike, niso zanimiva. Tako na televiziji
kar naprej gledamo herojsko borbo
slovenskega naroda za osamosvojitev
z letnico 1991. Pa zimske epizode As
ti tud not padu?! in kup `e predvajanih
intervjujev ali pa starih nogometnih
tekem. Poletje sicer postre`e s kopico
kulturnih prireditev, ki pa seveda
nikakor ne sodijo na prve strani
~asopisov ali v najbolj gledane televi-
zijske termine.

Sicer pa, ~e smo po{teni, nam sredi
poletja, {e posebej v veliki vro~ini, ni
ravno po godu preveliko naprezanje.

Mnogi so z mislimi `e na po~itnicah,
mnogi {e mislijo na prehitro minuli
dopust. Le delati se nam prav ne ljubi.
Ampak moramo.

Razumem pa, zakaj se re~e ~as kislih
kumaric. Tudi meni ne pride na misel
ni~ pametnej{ega od zgornjega bese-
di~enja.

Zato se raje posvetimo tej {tevilki.
Osrednja tema je intervju s predsed-
nikom Uprave mag. Danilom Tople-
kom. V njem boste lahko prebrali,
kako smo poslovali v preteklem pol-
letju in kaj oziroma kako bomo delali v
prihodnje. Mislim, da so njegova raz-
mi{ljanja optimisti~na, kar je dobro.

Tudi preostali ~lani uprave so tokrat
napisali svoje prispevke, ~eprav bi si
`eleli, da bi jih pogosteje. Vodje
delovnih enot prav tako govorijo o
poslovanju v prvi polovici leta in
pojasnjujejo svoje poglede predvsem
na prihajajo~o reorganizacijo. Mimo-
grede, v avgustovski {tevilki bomo za
podobna mnenja zaprosili {e druge
zaposlene. 

Ljudje nam po{iljajo fotografije s
po~itnic. V fotoreporta`i bodo otroci,
ki so risali in pisali o zdravju. Pa malo
nogometa bo zraven. V rubriki Po po-
klicu sem predstavljamo livarja iz DE
Livarske zlitine.

Uspeli smo objaviti vse standardne
rubrike. Pred avgustovsko {tevilko
bomo od{li na dopuste tudi tisti, ki {e
nismo bili, nato pa se bo `ivljenje
vrnilo v stare okvire. Po~asi bomo
pozabili na to, da smo sploh kje bili.
Eni prej, drugi kasneje. Bilo bi pa lepo,
da ne bi nikoli.x

^as kislih kumaric

UVODNIK

»Sicer pa, ~e smo po{teni,
nam sredi poletja, {e pose-
bej v veliki vro~ini, ni ravno
po godu preveliko naprezan-
je. Mnogi so z mislimi `e na
po~itnicah, mnogi {e mislijo
na prehitro minuli dopust. Le
delati se nam prav ne ljubi.
Ampak moramo.«

DARKO FERLINC
GLAVNI UREDNIK
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V zadnjem ~asu pogosto beremo in
poslu{amo o spremembah, ki se pri-
pravljajo na podro~ju delovnopravne
zakonodaje: o odpravninah, odpoved-
nih rokih, malem delu, {tudentskem
delu, trgu dela. Ob tem je pripravljen
tudi osnutek sprememb Zakona o pok-
licni rehabilitaciji in zaposlovanju
invalidov. S tem zakonom sta urejena
obveznost zaposlovanja invalidov in
nagrajevanje dru`b, ki zaposlujejo

ve~je {tevilo invalidov, kot je to zakon-
sko dolo~eno. Ta zakonodaja se sicer
ti~e manj{ega {tevila ljudi in manj{ega
{tevila podjetij, pa vendar je pomemb-
na tudi za vse nas. Ka`e na slovenski
odnos do znanja. 
Med spremembami je namre~ predvi-
deno tudi o`enje mo`nosti porabe
finan~nih sredstev, ki jih lahko porabi-
jo podjetja zaradi zaposlenih invalidov
nad dolo~eno kvoto. ^e jih ne porabi-
jo v dolo~enem obdobju, je ta namen-
ska sredstva treba dr`avi vrniti. Po
sedaj veljavni zakonodaji  lahko ta
denar tako v Talumu kot v h~erinskih
dru`bah porabimo tudi za izobra-
`evanje. Za izobra`evanje invalidov in
tudi vseh drugih, kar pomeni pomem-

ben prispevek k ve~anju mo`nosti
izvajanja usposabljanj in izobra`evanj,
k obnavljanju znanj ter {e posebej k
pridobivanju novih znanj.
V predlogih sprememb pa te mo`nosti
v prihodnje naj ne bi bilo. [e dalje
ostajajo mo`nosti vlaganja v stroje in
naprave, v izbolj{anje razmer za delo,
celo vlaganja v poslovne stavbe, skrat-
ka v ne`ive stvari. Vlaganje tako pri-
dobljenih finan~nih sredstev v znanje
in s tem v ljudi naj ne bi bilo ve~
mo`no. Ves svet, uradna Evropa in s
tem tudi Slovenija govorijo o potrebi
in nujnosti vlaganja v ljudi in njihovo
znanje. Govorijo o u~e~ih se organi-
zacijah, o tem, da je znanje pomemb-
na konkuren~na prednost, in to {e

posebej majhnih gospodarstev, kakr{-
no je Slovenija. Da je le znanje tisto, ki
nas bo popeljalo naprej.
Uradni odgovor, da je razlog za pred-
lagano o`enje porabe sredstev v
evropski uredbi o dr`avnih pomo~eh,
je sicer realen. Vendar bi morali v
Sloveniji poiskati na~ine in poti, da
nekatere vsebine, ki so za na{o dru`bo
in dr`avo pomembne, vgradimo v
na{o zakonodajo. In na njej vztrajamo. 
Vlaganje v znanje je stro{kovno
najcenej{a investicija. Povsod. Le
porabiti ga je treba. Prej ko bomo to
spoznali in vzeli za svoje, prej bomo
na{li razvojne poti in bolj bomo
konkuren~ni.x

Prebiramo lahko, da je recesija mimo,
pa drugod spet, da glavni del krize
{ele pride, in tako naprej. Na kaj se v
dana{njih ~asih sploh lahko zanese-
mo, na kateri in{titut, analitike,
znanstvenike, politike? Na koncu ugo-

tovimo, da se lahko zanesemo pred-
vsem nase. 
V aluminijskem svetu je zgodba prav
tako zmedena. Zaloge aluminija rastejo,
cena nara{~a pa spet pada brez poseb-
nih zakonitosti. Ni napovedi, ki bi vsaj

pribli`no lahko bila vodilo za na{e
poslovne odlo~itve. Tako smo ostali
sami z na{im aluminijem, za katerega
verjamemo, da ima prihodnost.
V prvem polletju smo pove~ali
proizvodnjo v elektrolizi po ponovnem

Znanje je prednost

UPRAVA

BRIGITA A^IMOVI^
FOTO: SRDAN MOHORI^

DR. ZLATKO ^U[
FOTO: SRDAN MOHORI^

Brigita A~imovi~

V prvi polovici leta
malo bolje ...

Dr. Zlatko ^u{
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Pisati o gospodarjenju v tem ~asu, po
vrhu pa {e v na{e glasilo, je zahtevno.
Nekako smo vsi vpeti v razmi{ljanje, ki
ga do`ivljamo v podjetju, vsak pri svo-
jem delu, v povezavi z mno`ico infor-
macij, ki nam jih ti{~i svet okoli nas.
Dogajanje doma je povezano s plan-
skimi uresni~evanji ciljev, ki smo si
jih zastavili na za~etku leta. Seveda ti
cilji niso tisto, kar bi nas zadovoljeva-
lo, `eleli bi ve~ in bolje.
Nekako smo v teh letih krize do kraja
dojeli, da nismo mi tisti, ki bi imeli
velik vpliv na dogajanje na tr`i{~u.
Na{ proizvod je tak{en, da je uporaben
za vse vrste tr`nih kombinacij. Za te
kombinacije je samo potreben denar.
A denar ni vedno odraz dela in materi-
alnih tokov v globalnem gospodar-
stvu. Denar je lahko produkt zadol-
`evanja, ki pa ima zopet svoje zakoni-
tosti. Dolg v ~asu gospodarske rasti
potro{nikom omogo~a izbolj{anje `iv-
ljenjske ravni, podjetjem {iritev po-
slov, investitorjem pa pove~anje
dobi~ka. Zadol`evanje pred krizo je v
bogatem svetu raslo hitreje od prihod-
kov. Raslo je zadol`evanje vseh, od
zasebnikov in podjetij do dr`av.

Pomembno je bilo ~im ve~ tro{iti, ne
var~evati. Denarja je bilo na trgu na
voljo vse ve~, zaradi nizkih obrestnih
mer se ni spla~alo var~evati, spla~alo
se je najemati posojila in zapravljati.
To se je samo {e stopnjevalo s kupo-
vanjem delnic dru`b s sposojenim
denarjem, nastale so investicijske
banke, hedge in drugi zasebni skladi,
katerih lastniki so s {pekulacijami na
hitro postali milijonarji. Pot do
bogastva je bila preprosta: kupil si
delnice s sposojenim denarjem in
gledal, kako se njihova vrednost
pove~uje. Vse to so spodbujale tudi
dr`avne oblasti. Za poslovanje bank in
finan~nih in{titucij so odpravile regu-
lacijo in nadzor ter finan~ne posle pre-
pustile trgu, ki naj bi z nevidno roko
uravnaval ponudbo in povpra{evanje.
Vse je bilo usmerjeno v gospodarsko
rast, ~im je ta padla, so centralne
banke zni`ale obrestno mero, pocenile
denar za najemanje novih posojil,
ljudje so naprej tro{ili, podjetja inve-
stirala, te~aji delnic in dobi~ki so se {e
naprej pove~evali. Bolj ko je obrestna
mera lezla proti ni~ odstotkom, bolj je
bilo jasno, da bodo ti baloni enkrat
po~ili. To se je v letih 2007 in 2008
tudi zares zgodilo – s pokom ame-
ri{kega nepremi~ninskega balona in z
bankrotom ameri{ke investicijske
banke, ki sta za sabo potegnila {e
evropske banke in gospodarstvo.
Bankirji so prepri~ali politike, da so s
posojili za~eli re{evati propadajo~e
banke. Dr`ava se lahko zadol`i samo
na ra~un davkopla~evalcev ali izda
nove emisije obveznic. Zaradi zadol-
`evanja in prevelike porabe so sedaj v
te`avah vse razvite dr`ave. Te dolgove

bo treba vrniti, jih refinancirati, in to
pri nizkih gospodarskih rasteh.
Prebivalstvo bo moralo pla~evati ve~je
davke, s tem bo ostalo manj za
potro{njo in manj pravic. Namesto za
zadol`evanje za potro{ni{ke dobrine
bodo ljudje morali var~evati za pokoj-
nine. Potrebe bodo v okvirih
zaslu`enega, ne kreditiranega, kajti
dolgove bo te`ko vrniti. Zato – kot je

bilo `e zapisano – se bodo vrnili ~asi
razuma, ko bo najprej treba ustvariti,
{ele nato zapraviti.
Vse to so danes nekak{ne »hit
zapovedi« gospodarstva, ki pa jih mi,
ki smo zaposleni v realnem sektorju,
te`ko sprejemamo kot argumente
sedanjega trenutka. Vendar pa so tu in
z njimi moramo znati ustvarjati bli`njo
prihodnost.x

vklopu 10 elektroliznih celic. Pro-
izvodnja se pove~uje predvsem na
segmentu rondelic, kjer smo pro-
izvedli za 18 % ve~ kot v prvem pol-
letju 2009. Pove~evati `elimo tudi
proizvodnjo drogov in zlitin, vendar na
razpolago ni dovolj kakovostnega alu-
minija.

In `e smo pri vpra{anju, ali lahko in
kdaj spet pove~amo proizvodnjo v hali
C. Ali bo cena aluminija na ravni
pokritja lastnih stro{kov, ali bo na
razpolago dovolj glinice, elektri~ne
energije?  Uprava se trenutno mo~no
trudi, da bi v najkraj{em mo`nem ~asu
zagotovili osnovne mo`nosti za

pove~anje proizvodnje in izbolj{anje
ekonomskih kazalnikov podjetja. 
Verjamemo, da nam bo z lastnim
znanjem uspelo zagotoviti mo`nosti za
ponovni zagon elektrolize C. Hkrati
bomo morali biti zelo pazljivi pri
obvladovanju stro{kov, ki nastajajo v
na{i proizvodnji. In tudi malo sre~e

bomo potrebovali, predvsem pri
gibanju cene na LME. Pregovor pravi,
da je sre~a na strani pogumnih. Torej
pogumno naprej in pripravimo vse
potrebno za ponovno pove~anje
proizvodnje!x

MAG. FRANC VISENJAK
FOTO: SRDAN MOHORI^

Zadol`evanje raslo hitreje od prihodkov

Mag. Franc Visenjak
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RRaazzmmeerree  vv  aalluummiinniijjsskkii  ppaannooggii  ssee
ppoo~~aassii  ssttaabbiilliizziirraajjoo,,  ~~eepprraavv  zzaa  pprreettiirraann
ooppttiimmiizzeemm  ttrreennuuttnnoo  {{ee  vveeddnnoo  nnii  ttrrddnnee
oossnnoovvee  
Z drasti~nim zni`evanjem svetovne
proizvodnje primarnega aluminija leta
2009 je bilo dose`eno potrebno
ravnote`je med proizvodnjo in porabo
aluminija, tako da svetovne zaloge ne
nara{~ajo ve~. Razmere v aluminijski
panogi so se sicer nekoliko stabi-
lizirale, dogajanje v {ir{em gospo-
darskem okolju pa ostaja {e naprej
zapleteno in te`ko predvidljivo.  

PPrreemmaaggoovvaannjjee  kkrriizznniihh  rraazzmmeerr
V Talumu smo v prvi polovici leta
2010 glede na enako obdobje leta
2009 povi{ali proizvodnjo primarnega
aluminija za 15 % na 20.000 ton. V
DE Anode smo proizvedli 12.500 ton
anod, pri ~emer je bil poglavitni cilj
obvladovanje potro{kov (surovin,
energije, dela, vzdr`evanja) ~im bli`e
stanju pred zni`anjem proizvodnje.
Tako smo najve~ pozornosti posve~ali
izbolj{anju preventivnega vzdr`evanja
naprav in energetski u~inkovitosti.
Korenite spremembe so bile izvedene
tudi na organizacijsko-kadrovskem
podro~ju, kjer smo z zdru`evanjem
proizvodnih procesov in z navzkri`nim
usposabljanjem iz dveh ekip
sodelavcev formirali eno ekipo, skup-
no {tevilo zaposlenih v DE Anode pa
zni`ali z 59 na 41. Pomembno je
poudariti, da so bile tak{ne re{itve
mogo~e predvsem zaradi visoke stop-
nje razumevanja, sodelovanja in

pripravljenosti na sprejemanje spre-
memb vseh zaposlenih v DE Anode.

RReeoorrggaanniizzaacciijjaa  ppooddjjeettjjaa  
Spremenjene razmere v poslovnem
okolju Taluma narekujejo prilagoditve
tudi v na~inu upravljanja podjetja kot
celote. Reorganizacija, kot je na~rto-
vana, dejansko pomeni prehod iz
dana{nje organizacije po funkcijah
(nabava, proizvodnja, prodaja) v pro-
cesno-tr`no organiziranost, z osredo-
to~enostjo na zadovoljevanje potreb
kupca. Vsak izdelek in vsaka storitev
za trg bosta imela skrbnika, ki bo ob
podpori koncerna organiziral, usmer-
jal in odgovarjal za konkreten poslovni
proces. Z individualno obravnavo se
bo pove~ala poslovnoizidna transpa-
rentnost, s ~imer se bo ustvaril doda-
ten pritisk na poslovno uspe{nost
posameznega programa (podjetja).
Aktivnosti, ki ne dodajajo vrednosti,
bodo izlo~ene. Prednost nove organi-
zacije bo tudi ve~ja prepletenost
posameznih delov poslovnih procesov
v celotni verigi nastajanja dodane
vrednosti, vi{ja stopnja sodelovanja,
timsko delo in redefinirana vloga
posameznika. Referent v nabavi ne bo
ve~ samo nabavljal, tehnolog ne bo
ve~ skrbel samo za tehnologijo in pro-
dajalec ne bo ve~ samo prodajal.
Tak{na zasnova bo omogo~ala in
zahtevala decentralizacijo pristojnosti,
ve~ inovativnosti in podjetni{kega
pristopa. Ni~ ve~ ne bo samo po sebi
umevno, vse bo imelo svoj cilj in
namen. Ustanovitev podjetij pred-
stavlja dodaten izziv tudi za organi-
zacijo in izvajanje podpornih notranjih
storitev in procesov, kjer bo poleg
kriti~ne presoje vsebine poudarek
predvsem na racionalizaciji stro{kov.x

Prvo polletje

Kaj o poslovanju in reorganizaciji menijo nekateri vodje delovnih
enot

PROIZVODNJA

MAG. AVGUST [IBILA
FOTO: SRDAN MOHORI^

Mag. Avgust [ibila

Poslovanje je bilo dinami~no kot zme-
raj, od marca dalje pa {e posebej na
podro~ju tr`enja ulitkov. Vrstijo se
obiski in presoje kupcev pri nas v
Talumu in razgovori pri kupcih. 
V dogovoru z Upravo smo proizvodnjo
obstoje~ih izdelkov omejili, temu
ustrezno pa tudi zmanj{ali {tevilo
zaposlenih. Nekaj sodelavcev je tako
za~asno v DE Vzdr`evanje, kjer sode-
lujejo pri monta`i son~nih celic.
Trenutno uvajamo kar osem novih
tipov ulitkov, pri~akujemo pa jih {e
vsaj toliko v naslednji polovici leta.
Ker razvoj novih ulitkov ne sme ovirati
redne proizvodnje ali vplivati nanjo,
smo `e uvedli interno reorganizacijo
ter formirali skupino, ki se sedaj
ukvarja izklju~no s tem podro~jem
dela. Vsi novi ulitki so za kupce v
proizvodnji vozil, kot so Scania, KTM,
Bosch DS, zaradi ~esar so tudi kako-
vostne zahteve na najvi{ji ravni, raz-

govori s kupci o poteku testne pro-
izvodnje pa potekajo vsak dan. Kot
ka`e, se trg po~asi prebuja, sami pa
i{~emo prilo`nosti pri majhnih in
srednje velikih serijskih ulitkih, z
dodelavnimi posli, kot je mehanska
obdelava in sestava sklopov, kjer je
dodana vrednost ve~ja. Pri velikoserij-
skih ulitkih, npr. za proizvodnjo oseb-
nih vozil, je za doseganje konkuren~-
nosti potrebna avtomatizacija proiz-
vodnje, kar pa je pogojeno z velikimi
investicijami.
Menim, da je to prava pot. Zlasti pri
proizvodih, pri katerih je dodana vred-
nost ve~ja (izparilniki, ulitki), je tak
na~in poslovanja, kot je predviden v
novi organizaciji, edina mo`nost za
transparentno poslovanje. Ustvarjene
bodo tr`ne mo`nosti in s~asoma se bo
pokazal realen poslovni izid posa-
meznih proizvodov. Ne pri~akujem, da
se bo prehod v novo organizacijo/
poslovanje »zgodil« z danes na jutri,
sem pa prepri~an, da se bo v prehod-
nem naslednjem letu vzpostavil pravi
na~in tr`nega poslovanja med novimi
odvisnimi dru`bami in koncernom.x

MIRAN PURG
FOTO: SRDAN MOHORI^



Zaradi kriznih razmer si proizvodnja
hladilne tehnike, ta zajema proizvod-
njo hladilnih naprav in komponent –
izparilnikov, letos ni bistveno opo-
mogla. V obeh ~etrtletjih bele`imo vsi
proizvajalci ~ez 30-odstotno zmanj{a-
nje, medtem ko ima dana{nji trg s
potencialom okrog 20 milijonov
aparatov precej spremenjeno strukturo
dele`ev hladilnih naprav vrste No-
frost, cevnih sistemov in Roll-bond.
Nedavno je eden izmed analitikov dal
ne ve~ tako nenavadno izjavo: »Krize
ni ve~, to, kar je, je novo normalno
stanje.«
Proizvodnja izparilnikov je bila v
prvem polletju 2010 realizirana z
indeksom 77, zato sinergijski u~inki
porabe traku in energentov realno niso
povsem primerljivi z ugodnej{im ob-
dobjem in bolj{o izkori{~enostjo vi-
rov. Vse je usmerjeno v pove~anje
konkuren~nosti ob zagotavljanju ena-
ke ravni kakovosti, v pove~anje tr`nih
dele`ev in razvoj novih izdelkov. 
Razmere na trgu, potreba po neneh-
nem dokazovanju konkuren~nih pred-
nosti in iskanju mo`nosti pre`ivetja v
~asu krize so narekovali potrebo po
reorganiziranju Taluma in aktivni
vklju~itvi procesov. Obstoje~a organi-
zacija je najverjetneje preve~ toga za
dana{nji ~as in asortiment izdelkov,
predvsem glede na potrebno usmer-
jenost h kupcu. Koliko bomo z reorga-
nizacijo dosegli potrebne u~inke in
spremembe, kar bomo verificirali z
uspe{nostjo, bo gotovo potrdil ~as.x

Primarna naloga DE Vzdr`evanje je
vzdr`evanje osnovnih sredstev Talu-
ma, dodatno pa s svojim strokovnim
znanjem sodelujemo pri prakti~no
vseh razvojnih in investicijskih projek-
tih. Ve~jih te`av pri opravljanju nalog
nisem zaznal, razen morda velikega
{tevila potrebnih usklajevanj, ki so
posledica predvsem zelo razdrobljene
organiziranosti. Ko je leta 2008 v Ta-
lumu »udarila« kriza, je obvladovanje
stro{kov vzdr`evanja postalo aktivnost
z najvi{jo prioriteto. Osredoto~ili smo
se na zni`evanje stro{kov zunanjih
storitev, predvsem s prevzemom tistih
storitev v DE Vzdr`evanje, ki smo jih
glede na svoje materialne in kadrovske
omejitve lahko prevzeli. Brez razume-
vanja in predvsem sodelovanja vseh
vzdr`evalcev bi bila politika obvlado-
vanja stro{kov vzdr`evanja pri ni`jem
obsegu proizvodnje neuspe{na.
Poslovni rezultat Taluma ka`e, da so
spremembe nujno potrebne. Spre-
memba organiziranosti je temelj za vse
nujno potrebne spremembe, ki jih bo
reorganizacija prinesla.
Nova organizacija z manj{im {tevilom
podjetij, kakor je sedaj delovnih enot,
bo po mojih pri~akovanjih u~inko-
vitej{a. Ve~ja u~inkovitost bo pove~ala
konkuren~no sposobnost na{ih proiz-
vodnih in podpornih procesov. Kon-
kuren~nost slednjih bomo v prihod-
nosti preverjali tudi na trgu. ^e bomo
prepoznane klju~ne sinergije enovite
organiziranosti znali obdr`ati tudi v
koncernski organiziranosti, v kar

vlagamo veliko energije, slabosti nove
organiziranosti ne vidim. 
Nova organiziranost bo nedvomno te-
meljito pre~istila stro{ke obstoje~ih
proizvodnih in storitvenih procesov.
Ne pri~akujem, da se bodo stro{ki
vzdr`evanja na enoto proizvoda lahko
{e bistveno zni`ali brez pove~anja
obsega proizvodnje. Da pa se bodo
posamezna podjetja in koncern kot
celota dolgoro~no lahko razvijali,
moramo najti pot, kako lastne cene
proizvodov in storitev zni`ati in jim
tako zagotoviti ve~jo konkuren~nost
na neizprosnem trgu. 
^eprav bo iz enovito organiziranega
podjetja nastalo ve~ gospodarskih
subjektov, bodo ti {e kako odvisni
drug od drugega. Sam proizvodni pro-
ces skupaj s podpornimi procesi se ne
more bistveno spremeniti, povezave
med procesi, ki bodo potekali v
razli~nih podjetjih ali koncernu, pa
bodo bistveno bolj transparentne in s
tem la`je obvladovane. Verjamem, da
prostora za egoizem med novonastali-
mi podjetji ne bo, saj bi {kodil
kon~nemu poslovnemu rezultatu kon-
cerna in s tem nam vsem.x
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MAG. MIHAEL HAMER[AK

TTrr`̀nnaa  uussmmeerriitteevv  llaabboorraattoorriijjsskkiihh  iinn
ookkoolljjsskkiihh  ssttoorriitteevv

Reorganizacija, ki poteka, prina{a
velike organizacijske spremembe.
Prav gotovo bo povzro~ila kak{no
dodatno delo ali tudi druga~no vrsto
dela, ki ga v sedanji ureditvi delovnih
enot ({e) ni bilo, na primer neposred-
no naro~anje dolo~enih artiklov pri
dobaviteljih, ki jih ne bo zagotavljal
koncern, torej razli~ne aktivnosti
komerciale znotraj odvisne dru`be,
predvsem pa zagotovitev tak{nih si-
nergij, ki bodo dru`bi kot celoti prinesle
dolgoro~no hitrej{e prilagajanje trgu
in odzivanje na spremembe v zunan-
jem poslovnem okolju. Posamezne
odvisne dru`be bo tak{na organizira-
nost »prisila«, da bodo pri sebi
poiskale rezerve v smislu racional-
nej{e rabe virov, optimiziranja del,
obvladovanja stro{kov in {iritve
storitev na trg, kjer vidim najve~jo
dodano vrednost reorganizacije
storitvene dejavnosti. 
V DE Kontrola kakovosti oziroma v
prihodnji odvisni dru`bi TTaalluumm
IInn{{ttiittuutt,,  dd.. oo.. oo..,, potekajo aktivnosti
za obvladovanje stro{kov `e od
nastopa recesije konec leta 2008 in
druge aktivnosti, ki so potrebne, da se
~im bolje pripravimo na nove razmere.
Zmanj{ali smo zaloge kemikalij,
podalj{ali obdobje servisnih pregle-
dov aparatur (kjer je bilo to mogo~e),
podalj{ali `ivljenjsko dobo posamez-
nim napravam in za~eli ogla{evati svoje

DR. MARKO HOM[AK
FOTO: SRDAN MOHORI^
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storitve na internetu, z izdelano bro-
{uro in z obiski pri potencialnih kup-
cih na{ih storitev. Z reorganizacijo
smo za~eli izra~unavati lastne cene
posameznih dolo~itev oziroma posa-
meznih skupin podobnih dolo~itev, ki
so bile doslej enake za posamezno
vrsto meritev. V fazi priprave je tudi
spremenjeno vrednotenje storitev
okolja za dru`bo Talum in prihodnje
odvisne dru`be. Te storitve so bile
doslej obra~unane v ceni laboratorij-
skih dolo~itev, na kar morda marsika-
teri naro~nik ni bil pozoren. Obvla-
dovanje sistema za ravnanje z oko-
ljem, preu~evanje zakonodaje na
podro~ju okoljske (zrak, vode, odpad-
ki) in deloma zdravstvene zakonodaje
(kemikalije), komuniciranje z zaintere-
siranimi strankami in poro~anje razli~-
nim upravnim organom ter in{pekcij-
skim slu`bam bo potekalo na relaciji
koncern – Talum In{titut, d. o. o., za
koncern in preostale odvisne dru`be.
Tudi uspe{na raz{iritev akreditiranih
postopkov, za kar smo 6. 7. 2010
pridobili potrditev Slovenske akre-
ditacije, je sistemska in strokovna
priprava na prihodnje nove izzive.
I{~emo tudi nove mo`nosti povezav v
razvojnih skupinah in mo`nosti sode-
lovanja v raziskovalnih projektih, sofi-
nanciranih iz strukturnih skladov EU.
Za prihodnji novoustanovljeni Talum

In{titut, d. o. o., je to zagotovo mo`-
nost in prilo`nost, ki jo je treba izko-
ristiti v najve~ji mo`ni meri. Jamstvo
za dosego zastavljenih ciljev so vztraj-
ni in po`rtvovalni sodelavci delovne
enote. Naj bo poletni ~as namenjen za
nabiranje mo~i, ki jih bomo za ures-
ni~itev na{ih `elja in ciljev {e kako
potrebovali.x

Proizvodnja livarskih zlitin je v prvem
polletju 2010 potekala v okviru
pri~akovanj. Proizvedli smo 13.125
ton livarskih zlitin, kar je za 5 odstot-
nih to~k ve~ od plana. V proizvodnem
programu smo zaznali spremembo:
dele` primarnih in primarnim podob-
nih zlitin je ve~ji kot leta 2009, kar je
povzro~alo te`ave pri oskrbi s
kakovostnim (~istim) odpadnim alu-
minijem predvsem v ~asu hude zime v
Evropi. Maja je bila proizvodnja mote-
na zaradi nepredvidenega izpada
talilne pe~i za pretaljevanje odpadnega
aluminija zaradi te`av s hlajenjem
elektromagnetnih ~rpalk.
O reorganizaciji Taluma je bilo `e
veliko povedanega in zapisanega.

Dejstvo je, da se je svet v zadnjih letih
mo~no spremenil. Lahko imamo po-
misleke, ali gre v pravo smer, vendar
nam zaradi golega pre`ivetja ne pre-
ostane kaj drugega kot preprosto biti
zraven in (p)ostati del te »globalne
igre«, pa naj se ji  re~e konkuren~nost,
podjetni{tvo ali kako druga~e. In tako
razumem to reorganizacijo: prilaga-
janje poslovanja podjetja novim zahte-
vam, novim izzivom tega trenutka z
nekim druga~nim na~inom razmi{lja-
nja in organiziranosti kot doslej. 
Zmotno pa je prepri~anje, da bo s
prvim dnem prihodnjega leta vse
druga~e. [e vedno bomo vsi pri{li v
slu`bo in ve~inoma opravljali enaka ali
podobna dela kot doslej, nova formal-

na organiziranost bo podala le za~etne
okvire medsebojnih relacij na
posameznih podro~jih v Talumu in se
bo do kon~ne oblike verjetno {e kaj
spremenila. Sam vidim to kot proces,
kjer se dobre »stare« stvari spla~a
zadr`ati in jih nadgraditi z novimi,
predvsem z definiranjem odgovornos-
ti za rezultat, kar je bistvo te reorgani-
zacije. Zrcaljenje te odgovornosti v
organiziranost je prakti~no prineslo
vse d. o. o. in krovno dru`bo.
Zdi se mi po{teno, da bodo vsa
podro~ja in vsi posamezniki imeli
prilo`nost, da se  izka`ejo – v okviru
sedanjih ali prihodnjih pristojnosti.
Pa prijetne po~itnice, kjer koli `e
boste.x

Dr. Marko Hom{ak
MARJAN KRO[L
FOTO: SRDAN MOHORI^
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PPoovvpprraa{{eevvaannjjee  ppoo  rroonnddeelliiccaahh  ssee
ppoovvee~~uujjee
Proizvodnja rondelic se je v obdobju
med januarjem in junijem 2010 glede
na krizno leto 2009 pove~ala za 15 %.
Prav tako v prvi polovici leto{njega
leta presegamo zastavljeni plan za 
5 %, kar pomeni, da bi se ob nadalje-
vanju pozitivnega trenda `e letos lahko
pribli`ali koli~inski proizvodnji, ki
smo jo bele`ili pred krizo.
V prvi polovici leta smo proizvedli
28.500 ton proizvodov, od tega
18.000 ton ozkega traku in 10.500 ton

rondelic. Pove~anje proizvodnje
bele`imo predvsem pri rondicah za
aerosole (doze pod tlakom), kjer se je
proizvodnja legiranih rondic skoraj
potrojila. V tem primeru gre za nove
proizvode iz zlitine AlMn0,6, ki so zelo
zahteven proizvod {e zlasti pri litju,
izsekovanju, povr{inski obdelavi in
izdelavi izsekovalnega orodja. 
Kljub optimizmu  pa smo na trgu zelo
izpostavljeni razli~nim tveganjem, ki
so povezana predvsem z zavarovanjem
aluminija na borzi in kasnitvami pla~il
za `e dobavljene rondelice.
Tako kot pretekla leta je tudi leto{nje
leto v DE Rondelice zelo `ivahno na
podro~ju investicijskih projektov, ki
so vrednostno sicer ni`ji kot v pretek-

losti, a ni~ manj pomembni za na{
razvoj v naslednjih letih. Konec avgus-
ta bomo zagnali obnovljeno drugo
{tanco, oktobra pa nameravamo  spre-
meniti transport rondelic na prvi pre-
biralni liniji. Prav tako so v polnem
teku priprave na zamenjavo livnega
stroja za ozki trak avgusta 2011.
O reorganizaciji na{e tovarne je bilo
povedanega in napisanega `e veliko.
Sam od reorganizacije pri~akujem
ve~ji vpliv na podro~ju obvladovanja
in nadzora nad stro{ki proizvodnje.
Zavedam se dejstva, da prodajne pre-
mije za rondelice dolo~ajo zahtevno
evropsko tr`i{~e in na{i kupci, ki nam
prodajno ceno priznajo ali pa ron-
delice kupijo pri konkurenci. Z visoko

kakovostjo rondelic, kratkimi dobav-
nimi roki in na{o prilagodljivostjo lahko
k vi{jim premijam nekaj prispevamo
sami, bistveno pa na cene `al ne
moremo vplivati. ^e torej ho~emo biti
{e naprej uspe{ni, se bomo morali v
prihodnosti {e bolj kot danes ukvarjati
z optimizacijo stro{kov proizvodnje. In
~e bodo stro{ki na enoto proizvoda `e
leta 2011 ni`ji kot leta 2010, bo zame
reorganizacija Taluma zelo uspe{na.
Prepri~an sem, da imamo dovolj znan-
ja, izku{enj in volje, da reorganizacijo
uspe{no izpeljemo.
Svojim sodelavcem in vsem zaposle-
nim v Talumu `elim prijetne po~itni-
ce.x

Marjan Kro{l Toma` Godicelj

TOMA@ GODICELJ
FOTO: SRDAN MOHORI^



Evropski parlament in Svet (ES) sta
izdala uredbo o carinskem zakoniku
Skupnosti, katere namen je izbolj{ati
varnost na zunanjih mejah Skupnosti
in hkrati pospe{iti pretok blaga s
poenostavljenimi postopki in uporabo
informacijske tehnologije. Predmet
uredbe je status poobla{~enega
gospodarskega subjekta s kratico AEO
(Authorized Economic Operator).
Program AEO je mednarodno priznan
status, s katerim se `eli zagotoviti
varnost celotne mednarodne dobavne
verige.  V zadnjih dveh letih, odkar je
status mo~ pridobiti, ga je pridobilo `e
nekaj slovenskih in evropskih gospo-
darskih dru`b, mnoge med njimi so
na{i poslovni partnerji. Med najbolj
znanimi slovenskimi podjetji, s kateri-
mi sodeluje Talum, d. d., sta podjetji
Impol in Gorenje ter {pediterji in pre-
vozniki Goja, Intereuropa in DHL, med
drugimi znanimi podjetji pa so {e
Krka, Mercator, Paloma in Perutnina
Ptuj.
Uredba uvaja {tevilne ukrepe, ki
zaostrujejo varnostne zahteve za

blago, ki vstopa v Skupnost ali jo
zapu{~a. Ti ukrepi naj bi pripomogli k
bolj{im in bolj ciljno naravnanim
carinskim kontrolam, od leta 2013 pa
se bodo predvidoma vedno bolj
zaostrovali. To pomeni, da bodo pod-
jetja, ki tega statusa ne bodo imela,
podvr`ena vedno stro`jim in
pogostej{im carinskim kontrolam. 
Program AEO Evropske skupnosti je
namenjen vsem podjetjem, ki svoje
izdelke prodajajo tudi zunaj Skup-
nosti, {e zlasti tistim, ki izvajajo hi{no
carinjenje ali druge poenostavitve
carinskih postopkov.
Na osnovi te uredbe ter dejstva, da
hi{no carinjenje in poenostavljene ca-
rinske postopke podjetje Talum, d. d.,
`e izvaja, je leta 2009 oddalo na carin-
ski urad vlogo za pridobitev statusa
AEOF »Carinske poenostavitve /
varstvo in varnost« z namenom, da bi
pridobili dolo~ene ugodnosti, ki jih ta
status prina{a. Te ugodnosti so po-
vezane s carinjenjem:
- hitrej{i postopek opravljanja carin-

skih formalnosti na mejah med
dr`avami, ki so zunaj EU,

- manj fizi~nih pregledov in kontrole
dokumentov,

- prednostna obravnava, ~e je AEO-

subjekt carinska uprava izbere za
kontrolo,

- manj podatkov v skupnih deklaraci-
jah.

Vse te ugodnosti bodo sedaj, po pri-
dobitvi tega statusa, bistveno skraj{ale
~as pri opravljanju carinskih formal-
nosti in s tem prispevale k u~in-
kovitej{emu poslovanju podjetja.
Posredno pa prina{a ta status {e
druge ugodnosti: 
- pripomogel bo k manj zamudam pri

dostavi in prejemu blaga,
- v mednarodni trgovini nas bodo pre-

poznali kot varnega in zanesljivega
poslovnega partnerja,

- tudi Talum bo vedel, kateri poslovni
partnerji, dobavitelji, prevozniki in
kupci so zanesljivi. 

Ko je podjetje Talum, d. d., leta 2009
oddalo vlogo, se je na carinskem
uradu za~el postopek pridobitve, ki je
potekal v ve~ sklopih.
Najprej je bilo treba izpolniti Samo-
ocenitveni vpra{alnik ter Vpra{alnik
Smernice TAXUD. Na vpra{anja so
zaradi strokovnosti, obse`nosti in
podrobnosti odgovarjali ~lani projek-
tne skupine iz skoraj vseh slu`b in DE
Taluma ter tudi sodelavci iz podjetja
Vargas-Al in {pedicije Goja. 

Zatem sta in{pektorja Samo Lebari~ iz
Carinske uprave Maribor in Denis
Per{e iz Carinske uprave Ljubljana na
osnovi teh dveh vpra{alnikov v
Talumu opravila ve~ preverjanj v zvezi
s carinskimi postopki, varstvom in
varnostjo. 
Na koncu postopka sta ugotovila, da
Talum izpolnjuje vsa merila za prido-
bitev statusa:
- ustrezno vodi evidenco o skladnosti

s carinskimi zahtevami,
- ima zanesljiv sistem vodenja knji-

govodskih oziroma poslovnih in
transportnih evidenc, ki omogo~ajo
kontrolo,

- dokazano finan~no solventnost, 
- varstvene in varnostne standarde.
Ugotovitve je Denis Per{e predstavil
svojim nadrejenim, ki so na osnovi
izvedene predhodne revizije ter ugo-
tovitev na podlagi raznih kontrol skle-
nili, da Talum izpolnjuje pogoje za pri-
dobitev statusa AEOF. Od 7. julija
2010 je podjetje Talum, d. d., uradno
evidentirano pod eviden~no {tevilko
SIAEOFSI001000201030867 kot imet-
nik statusa poobla{~enega gospo-
darskega subjekta AEOF.
Pridobitev statusa je za Talum tudi
obveza:
- podjetje si bo prizadevalo za zmanj-

{evanje tveganj s podro~ja varnosti
in varstva, carinskih postopkov in
manipulacije z blagom ter temu
ustrezno prilagajalo organizacijske
predpise ter navodila za delo;

- podjetje je dol`no carinske organe
sproti obve{~ati o vseh te`avah pri
izpolnjevanju predpisov ter o
pomembnih spremembah in dogod-
kih, ki bi lahko vplivali na pogoje za
izdajo potrdila AEO;

- podjetje mora v roku enega leta od
partnerjev v dobavni verigi, ki sta-
tusa AEO {e nimajo, pridobiti
varnostne izjave.

Ob koncu bi se radi zahvalili vsem
~lanom projektne skupine, sodelav-
cem podjetja Talum, podjetja Vargas-
Al, {pedicije Goja in in{pektorjema
carinskega urada, ki so tvorno sodelo-
vali in k pridobitvi tega statusa prispe-
vali veliko svojega truda.x

Aluminij, {tevilka 7, julij 201010

Dru`ba Talum je pridobila status AEO
SLU@BE

PROJEKTNA SKUPINA SLU@BE 
ZA MARKETING
FOTO: SRDAN MOHORI^

Projektna skupina od leve: Jasna ^u{ Babi~, Jo`ica Tumpej, Lidija Verdenik, dr. Marko Hom{ak, Du{an [afari~ - direktor CU Maribor, Mirko Veseli~, mag. Franc Visenjak,

Iztok Trafela in Nina Verdenik
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Z delom v livarni sem se prvi~ seznanil
kot dijak, ko smo v Talumu imeli prak-
ti~ni pouk, leta 1995 pa sem se
zaposlil kot pripravnik na delovnem
mestu talivec livar. Delati sem za~el {e
v takratni stari livarni, seveda pod
strokovnim mentorskim vodstvom, ker
sem pa~ bil na za~etku svoje poklicne
poti. Za~etki so bili te`ki, saj so nas v
stari livarni velikokrat spremljale
eksplozije aluminija ob stiku z vlago v
kokilah. S~asoma se tega navadi{, ker
ve{, da ti ob primerni varovalni opre-
mi aluminij ne more do `ivega. Delo je
takrat potekalo nekoliko druga~e kot
danes. Talino smo pripravljali ro~no.
Ker so se ve~inoma pripravljale silici-
jeve zlitine, smo v pe~ morali nalo`iti
silicij ro~no, z lopato, in to tudi do
tiso~ kilogramov. Nato je bilo treba
talino v pe~i preme{ati, spet ro~no z
orodjem, in pozneje posneti `lindro.
Pe~i smo med ulivanjem prav tako
dvigovali ro~no, brez avtomatskega
nadzora, med litjem smo s povr{ine
hleb~kov posnemali `lindro, na koncu
linije pa smo hleb~ke zlagali in paki-
rali spet ro~no. Nekatere zlitine so bile
zra~no hlajene, kar je pomenilo, da so
bili hleb~ki za zlaganje vro~i, to  pa je
{e dodatno ote`ilo delo. S~asoma so
se stvari izbolj{ale. Dobili smo za
takratne razmere nov zlagalnik
hleb~kov in zraven tudi vezalno napra-
vo.
Ko je bila zgrajena nova livarna, so se
stvari ob~utno spremenile, `e samo
okolje in delovni prostor sta dosti bolj
prijazna do zaposlenih. Tehnolo{ki
procesi litja so se spremenili. Livni

stroj za hleb~ke je ostal skoraj enak,
dograjeni pa so bili nov zra~ni hladil-
nik, zlagalnik hleb~kov in avtomatska
vezalna naprava. Ti novi sklopi so nam
na za~etku obratovanja naredili veliko
sivih las. Poleg teh smo dobili {e novo
linijo za palice, na kateri smo se
morali prakti~no vse u~iti na novo, saj
do takrat takega na~ina litja v stari
livarni nismo poznali. To je bilo nekaj
novega, za nas nov izziv, zato smo
nove naprave za~eli spoznavati in kar
hitro tudi obvladovati. Fizi~no delo je
v dobri meri izginilo, saj zdaj ve~ino
operacij opravimo strojno z vili~arji ali
s tehnolo{kimi napravami za dolo~eno
vrsto del. Pozneje je bila livarna
dograjena in postavljena pe~ za pretal-
jevanje odpadnega aluminija, ki je bila
na za~etku videti tako grozno velika,
saj sprejme dobrih sto ton taline.
S~asoma je postala del vsakdanjih
opravil in tudi videti ni ve~ tako velika,
saj v~asih potrebujemo ve~ taline, kot
je je na razpolago. Nove naprave pa od
nas zahtevajo nova znanja, ker tudi vsa
ta nova tehnika zahteva pomo~ ~love-
ka.
Delo v livarni je zahtevno, ~e pa so
odnosi med sodelavci prijateljski,
poteka veliko la`e. Delo mora biti tim-
sko, ker je v kon~ni fazi vsak odvisen
od vsakega, vsaka nova faza dela pa
odvisna od predhodne. Delo livarja
nikakor ni lahko, ~e pa ga dodobra
spozna{ in obvlada{ in ~e so zraven {e
prijatelji, pa tudi tako te`ko ni. Menim,
da je delo livarja glede na zahtevnost
in vpliv na kon~ni izdelek dandanes
vseeno premalo cenjeno.x

Talivec livar

PO POKLICU SEM

BOJAN MAGDI^
FOTO: SRDAN MOHORI^

Bojan Magdi~
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Pogovarjali smo se z mag. Danilom
Toplekom, predsednikom Uprave Taluma

INTERVJU

Razmere
{e vedno
niso 
normalne

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^
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Pol leta je mimo. Ali nam lahko
poveste, kako je v tem ~asu poslo-
val Talum, kak{ne te`ave so nasta-
jale, kak{ne razmere vladajo na
trgih aluminija, glinice, elektri~ne
energije? Kako jih Talum re{uje?
Kak{en je torej rezultat?

Odlo~itev o tem, s kak{no kapaciteto
bo obratovala elektroliza, je treba
sprejeti vsaj pol leta pred za~etkom
novega poslovnega leta. To je mini-
malno obdobje, v katerem se je ob
normalnih razmerah mogo~e dogo-
voriti z dobavitelji o oskrbi s surovina-
mi in energijo in s kupci o dobavah
na{ih proizvodov. V razmerah, ki jih ni
mogo~e ozna~iti kot normalne, so ti
dogovori {e te`ji in zahtevajo {e ve~
~asa. Obratujemo le s polovi~no izko-
ri{~enostjo kapacitet v elektrolizi, to
dejstvo pa tudi neposredno vpliva na
obseg mo`nega pretapljanja odpadne-
ga aluminija.
Dokon~nega izra~una poslovanja za
prvo polletje leto{njega leta {e sicer
nimamo, vendar je na osnovi sprotne-
ga spremljanja poslovanja mogo~e
napovedati, da bomo prvo polletje
kon~ali z izgubo. 

Kako je s solventnostjo in likvid-
nostjo Taluma?

Zahvaljujo~ skrbnemu poslovanju in
pravo~asnemu reagiranju ob samem
za~etku krize, smo zagotovili mo`nosti
za ohranjanje primerne likvidnosti.
Na{a zadol`enost je {e vedno pod tisto
stopnjo, ki se za tak{no panogo in
tak{en obseg poslovanja {teje kot nor-
malna, hkrati pa skrbno spremljamo
na{e kupce oziroma na{e terjatve. ^e

temu dodam {e podatek, da nismo
ni~esar dol`ni nobenemu na{emu do-
bavitelju, je slika o na{em finan~nem
polo`aju {e bolj kompletna.

Do sedaj smo izgubo pokrivali iz
lastnih rezerv. Ali bo v prihodnje
tudi tako?

Druga~e ne gre! 

Nekatere dr`ave `e napovedujejo
za~etek konca krize (~e ne »blefira-
jo«). Kako ka`e Talumu? Ali se `e
vidi lu~ na koncu tunela?

Te`ko je le na osnovi podatkov, ki na
tak{en ali druga~en na~in »zaidejo« v
sredstva obve{~anja, ocenjevati, ali se
svetovno gospodarstvo `e bli`a koncu
krize. Pri tem je treba upo{tevati, da
kljub veliki stopnji globalizacije vse
nacionalne ekonomije vsekakor niso v
enakem polo`aju. Velik notranji trg je
v tak{nih situacijah vsekakor velika
prednost pred majhnimi, od izvoza

izdelkov in storitev odvisnimi ekono-
mijami. Precej razli~nih napovedi iz
razli~nih delov sveta ne bi imenoval
»blefiranje«, temve~ prej bolj skrbno
in bolj na~rtovano spreminjanje javne-
ga mnenja. Vsaka ekonomija potrebu-
je za svoj novi zagon dolo~eno mero
optimizma, te pa ni mogo~e dose~i le
z nenehnim »preigravanjem« ~rnih
scenarijev. To velja tudi za podjetja.
Tudi za Talum!

Napovedujete, da bo v za~etku pri-
hodnjega leta za~ela elektroliza C
obratovati s polno kapaciteto. Ali to
dr`i? @e potekajo razgovori oziro-
ma pogajanja za nabavo surovin in
elektri~ne energije?

Potekajo intenzivne priprave, da bi bili
z novim letom pripravljeni na zagon
druge polovice elektrolize. Do takrat je
treba dokon~ati remont {e preostalih
pe~i ter zagotoviti vse za nemoteno
obratovanje potrebne stvari, predvsem
surovine in elektri~no energijo. Na
trgu glinice kot najpomembnej{e
surovine za proizvodnjo aluminija so
se v zadnjih dveh letih zgodile velike
spremembe, ki neposredno vplivajo
na mo`nosti Talumove oskrbe.
Nekateri proizvajalci so prenehali
obratovati (Euroalumina), drugi so
proizvodnjo omejili in jo dolgoro~no
prodali trgovcem, ki jim zagotavljajo
stalen dotok finan~nih sredstev (ADG
Gr~ija), nekateri pa se ubadajo s prob-
lemi kvalitete zaradi omejitev pri oskr-
bi s kvalitetnimi boksiti. Vse to vpliva
na rast cen, tako da tak{nih nabavnih
pogojev, kot smo jih imeli v zadnjih
letih, ni mogo~e dose~i. Pri tem je

omejitev tudi transport, saj je za nas
cenovno sprejemljiva le oskrba preko
Luke Koper.
Podoben je polo`aj na podro~ju
kalciniranega petrolkoksa, kjer na dvig
cen tega materiala ne vpliva le gibanje
cen surove nafte, temve~ predvsem
relativno veliko povpra{evanje (ne le iz
aluminijske industrije) in majhno
{tevilo proizvajalcev.
Elektrika je – kot vedno doslej –
zgodba zase! Le upamo lahko, da jo
bomo do konca leta dovolj uspe{no
zaklju~ili, saj bodo v nasprotnem
primeru vse druge aktivnosti brez
pomena. 

Lahko pri~akujemo dolgoro~nej{o
ugodno ceno aluminija na LME?
Tako, ki Talumu ne bo prina{ala
izgube pri proizvodnji primarnega
aluminija.

Trg aluminija je nepredvidljiv, saj ni
odvisen le od ponudbe in povpra-
{evanja porabnikov, temve~ je postal
podobno kot {e nekatere druge su-
rovine predmet finan~nih transakcij.
Vlagatelji ob pomanjkanju gotovosti
na drugih trgih pospe{eno investirajo
v surovine in to je eden od razlogov za
relativno visoko raven cene aluminija,
in to kljub zmanj{ani porabi v indu-
striji.
^e k temu dodamo {e odlo~ilen vpliv
Kitajske, ki z dr`avnimi ukrepi ~ez no~
spremeni predpise in tako vpliva na
gibanje svetovnih borz, je mera ne-
predvidljivosti {e ve~ja.
Gibanje vrednosti ameri{kega dolarja
glede na evro celotno zadevo le {e
dodatno zaplete in ote`i.

13

»Zahvaljujo~ skrbnemu 
poslovanju in pravo~asnemu
reagiranju ob samem
za~etku krize, smo zagotovili
mo`nosti za ohranjanje
primerne likvidnosti.« 
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Reorganizacija se bli`a koncu.
Osnovni cilj je bil pove~ati produk-
tivnost in zmanj{ati stro{ke poslo-
vanja. Toda ali ni to cilj vsakega
podjetja, ne glede na reorganizaci-
jo?

Dr`i, vendar je stopnja uspe{nosti teh
aktivnosti mo~no odvisna od tega,
kak{na je notranja organiziranost pod-
jetja. Vse preve~krat je tudi med
strokovnimi delavci mogo~e zaznati
mnenje, da s svoje pozicije in vloge v
poslovnem procesu ne morejo
bistveno vplivati na poslovanje celot-
nega podjetja, pri tem pa kaj hitro
spregledajo mo`nosti, ki jih imajo v
svojem okolju. Z novo organiziranos-
tjo `elimo dose~i prav to, da se bo
vsak zavedal odgovornosti za
uspe{nost poslovanja v svojem
okolju, hkrati pa tudi tega, da
posamezni deli Taluma kljub relativni
samostojnosti morajo sodelovati in
iskati sinergijske u~inke.

Kaj je torej po va{em mnenju tisto,
kar se v resnici pri~akuje od reor-
ganizacije?

Ni druge resnice od tiste, ki je omen-
jena `e v prej{njem vpra{anju in
odgovoru nanj. 

Menjava statusa iz delovnih enot v
dru`be z omejeno odgovornostjo
sama po sebi {e ne prina{a rezulta-
tov. Delovne enote, ki do sedaj
niso dobro delale, bodo imele
te`ave najbr` tudi v prihodnje.
Kak{na bo v zvezi s tem politika
vodstva Taluma?

Zreducirati organizacijske spremembe
na menjavo statusa iz delovne enote v
dru`bo z omejeno odgovornostjo je
vseeno prevelika poenostavitev. To je

mogo~e res prva, navzven najbolj
opazna sprememba. Sama spremem-
ba statusa s sabo prina{a precej ve~:
ve~jo stopnjo odgovornosti za
(ne)sprejemanje odlo~itev v tistih
okoljih, kjer jim to do sedaj – pa~
zaradi dosedanje organiziranosti – ni
bilo potrebno. 

Kako bo koncern (Talum) vplival
na poslovanje novonastalih dru`b?
Kako dolgo jim bo pomagal in kdaj
jih bo, v primeru slabega poslo-
vanja, »ukinil«? Kaj bo torej pri-
nesla morebitna poslovna
neuspe{nost novih dru`b?

Ne glede na druga~no organiziranost
in pravni status posameznih delov
sedanjega enotnega Taluma je pri pre-
soji te samostojnosti ali tudi samoza-
dostnosti novonastalih dru`b treba
ohraniti trezno glavo. Nikakor ne gre
razbijati tega, ~esar se ne da razbiti, ali
tistega, kar ni racionalno. Koncern bo
v prihodnje vsem samostojnim
dru`bam nudil tiste storitve, ki jih je
racionalneje organizirati za ve~ dru`b
hkrati, ali druga~e, nudil bo tiste
storitve, ki jih ni racionalno drobiti po
manj{ih dru`bah. Znanje in izku{nje je
treba ohraniti ter jih nadgraditi.
Podobno velja za infrastrukturo, ki je
na podro~ju Taluma nastajala
desetletja in jo je le te`ko, predvsem
pa neracionalno drobiti. Je osnova za
poslovanje vseh dru`b, ki bodo jutri
poslovale na tem podro~ju, in mora
biti primerno vzdr`evana, saj je osno-
va poslovanja vseh.
Seveda pa reorganizacija sama po sebi
ne pomeni jamstva za to, da bodo vsi
deli Taluma pre`iveli. Je pa na ta na~in
omogo~eno la`je iskanje druga~nih
re{itev za posamezne dele proizvod-
nje, ne da bi na ta na~in ogro`ali
druge. 

Do sedaj so bile delovne enote
»obremenjene« s stro{ki, ki jim jih
je »narekoval« Talum, na primer
stro{ki varstva pri delu, malice,
storitev, obra~unov, planiranja,
pravne slu`be … Kako bo v pri-
hodnje?

Dokler nekdo na tovrstne storitve
gleda kot na obremenitev, lahko hitro
ugotovi, da jim jih nekdo narekuje,
neodvisno od tega, ali sami na to pris-
tajajo ali ne. Pri malo bolj resni analizi

poslovnega procesa se hitro vidi,
katere so tiste aktivnosti oziroma tisti
podporni procesi, ki jih vsaka
proizvodnja potrebuje. In potrebuje
vse od zgoraj na{tetega in {e dosti
drugega. Osnovno vpra{anje, na
katero vedno i{~emo odgovor, pa je,
koliko od vsega tega. Seveda odgovor
ni niti ~asovno vedno enak – pa~
odvisno od na{ega polo`aja na trgu in
rezultatov poslovanja. V {iroki in
poglobljeni razpravi v dosedanjem
teku projekta reorganizacije se je jasno
pokazalo, da se teh dejstev zavedajo
vsi, ki so odgovorni za organizacijo in
vodenje poslovnih procesov.

Bodo novonastale dru`be vodili
obstoje~i kadri ali bomo k sodelo-
vanju pritegnili {e koga od zunaj?

@e sam pristop k projektu reorgani-
zacije je bil dovolj jasen signal, da
ra~unamo predvsem na lastne kadre. V
trenutku, ko je prete`no {tevilo vod-
stvenih delavcev spoznalo, da so
dolo~ene spremembe v organiziranos-
ti potrebne, je bilo jasno, da bomo to
nalogo realizirali in da jo bomo real-
izirali v najve~ji meri sami. Zunanje
sodelavce smo uporabili predvsem pri
dolo~anju pravnega okvira prihodnje
organiziranosti, saj imajo razli~ne
mo`ne re{itve tako svoje prednosti kot
svoje slabosti, ki jih je treba spoznati
in se jih zavedati.
To, da so za implementacijo nove
organiziranosti odgovorni sedanji
vodje delovnih enot in slu`b ter
strokovnjaki iz delovnih enot in slu`b,
jasno ka`e na na{o odlo~enost, da tudi
v novi organiziranosti prepustimo
vodenje novonastalih dru`b in slu`b
na{im doma~im kadrom. Zgodili pa se
bodo dolo~eni premiki, predvsem kot
rezultat presoje potreb v dolo~enem
okolju.

Ali bo posledica reorganizacije tudi
spremenjeno {tevilo individualnih
pogodb?

Zmanj{alo se bo {tevilo vodij in s tem
{tevilo individualnih pogodb, ki izvira-
jo iz tega statusa. Vsekakor pa bomo
prisiljeni tudi v prihodnje uporabljati
institut individualnih pogodb za vrsto
klju~nih kadrov, ki jih `elimo v na{i
dru`bi obdr`ati, kot tudi za tiste kadre,
ki jih `elimo za delo pri nas pridobiti.

Talum je vedno re{eval probleme
prese`nih delavcev relativno meh-
ko. Ljudje ve~inoma niso ~utili
velikih negativnih posledic. Ali
pri~akujete, de se bo problem
prese`nih delavcev pojavil tudi pri
reorganizaciji, in ~e se bo, kako ga
boste re{evali? 

Problem {tevila zaposlenih ni bil in
tudi v prihodnje ne bo odvisen od
tak{ne ali druga~ne organiziranosti
dru`be, temve~ uspe{nosti na{ega
poslovanja

Koncern bo prevzel funkcije
strate{kega marketinga, strate{ke
nabave in strate{kega razvoja. Kaj
to v resnici pomeni?

Nesmiselno je dolo~ene aktivnosti, ki
zahtevajo vrsto ljudi s specialnimi
znanji in izku{njami, drobiti po
manj{ih organizacijskih enotah, saj bi
se hitro sre~ali s problemom premajh-
nega obsega dela v dolo~enih sredi-
nah. [e bolj nesmiselna je tak{na raz-
drobitev iz tr`ne pozicije, ki jo lahko
neka taka majhna enota dose`e na
dolo~enem tr`i{~u v primerjavi s pozi-
cijo ve~je enote, v na{em primeru
koncerna Talum. Vsi sodelujo~i v pro-
cesu reorganizacije so to dejstvo kaj
hitro dojeli, pa ~eprav je na za~etku
marsikdo pri~akoval, da se bodo
pojavile predvsem zahteve po
samostojnem nastopu na podro~ju
nabave in prodaje. 

Kaj menite o internem komunici-
ranju? V~asih ste prakticirali tako
imenovani neposredni stik z
zaposlenimi. Zakaj tega ne po~nete
ve~?

Kdo to trdi? Vsak, ki to `eli, lahko
pride v stik z mano in mnogi to koris-

»Potekajo intenzivne
priprave, da bi bili z novim
letom pripravljeni na zagon
druge polovice elektrolize.« 

»Vse se da povedati, vendar
ob za to primernem ~asu.« 
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tijo. Seveda pa tega ne razgla{am na
dolgo in {iroko, saj tovrstno komuni-
ciranje jemljem kot stvar, ki se ti~e le
tistega, ki jo je `elel, in mene samega.
Tako bo tudi v prihodnje! 

[e vedno pogre{amo prispevke
~lanov Uprave v ~asopisu Aluminij.
Prispevke, ki bi nastali iz potrebe
~lanov po komuniciranju z
zaposlenimi. Ali v prihodnje lahko
ra~unamo na to?

O vseh stvareh, vezanih na poslovan-
je, pa~ ni mogo~e poro~ati niti v
internem glasilu, saj je to dostopno
tudi {ir{i javnosti. Pa ne le njej, tudi
na{im poslovnim partnerjem, bankam,
konkurentom … Vse se da povedati,
vendar ob za to primernem ~asu. Ob
upo{tevanju tega bodo tudi v prihod-
nje ~lani kolektiva informirani o
najpomembnej{ih dogajanjih v pod-
jetju – tudi s strani ~lanov uprave.

Kaj menite o predlogu o delitvi dela
dobi~ka delavcem?

Nisem prepri~an, da je obvezna delitev
dobi~ka zaposlenim prava pot. Kapital
ima svoje zakonitosti in vsaka dodatna
obveza, ki ga ~aka v nekem okolju,
pomeni zanj dodatno prepreko za
vstop v to okolje. Ker nenehno
poudarjamo, kako si `elimo v Sloveniji
novih direktnih nalo`b v gospodarst-
vo, je jasno, da tak{en ukrep niti malo
ne bo prispeval k hitrej{i uresni~itvi
takih pri~akovanj. Prav tako je mogo~e
tak{no obvezno delitev dobi~ka obiti
na najrazli~nej{e na~ine, ki bodo na
koncu manj ugodni tako za zaposlene
kot za dr`avo, ki je tak{en zakon pred-
pisala.
Pri~akovani dobi~ek je cena, ki vpliva
na vlaganje kapitala v neko dr`avo,
panogo ali konkretno podjetje. Cena
dela pa je pla~a in to je in bo
najpomembnej{i motiv za to, da smo
pripravljeni delati v dolo~enem okolju
oziroma v dolo~enem podjetju. 

Krizni ~as pa~ ni pravi za zabave.
Neko~ smo sre~anja zaposlenih
redno prirejali. Kaj mislite, kdaj jih
bomo spet? 

^akam na vabilo!x
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Letos smo zaposleni prijavili 192 ino-
vacijskih predlogov, od tega 172
koristnih predlogov in 11 tehni~nih
izbolj{av, 14 predlogov smo zavrnili.
To predstavlja 0,4 predloga na
zaposlenega (prera~unano na leto). Od
tega je 78 predlogov v uvajanju, 93 je
`e  realiziranih. 

Najve~ inovacij, skupno kar 13, je
predlagal Nenad Kardum, zaposlen v

DE Vzdr`evanje od leta 1988.
Tehni~no izbolj{avo z najve~jo gospo-
darsko koristjo letos je predlagal
Viktor Zamuda, zaposlen v DE
Vzdr`evanje od leta 1986 kot
vzdr`evalec procesnih ra~unalnikov. 
Nekaj ugotovitev:
- pri prijavljanju predlogov je sodelo-

valo 12 % oziroma 105 zaposlenih,
prihranek na zaposlenega zna{a ve~
kot 220 evrov; 

- najve~ izbolj{av je bilo prijavljenih v
DE Vzdr`evanje, in sicer 57; 

- najve~ predlogov na zaposlenega je
bilo prijavljenih v DE Anode, v

povpre~ju 1,3 predloga na
zaposlenega;

- najve~ zaposlenih je sodelovalo v DE
Energetika, kar 25 %. 

V Talumu te`imo k temu, da bi ~im ve~
zaposlenih podalo inovativne pred-
loge. To pomeni, da si `elimo, da so
zaposleni inovativni, da pri svojem
delu razmi{ljajo tudi o prilo`nostih za
izbolj{evanje tako svojega delovnega
mesta in procesa kot tudi proizvodov
in/ali storitev.  Vsekakor pa mora biti
vodja delovne enote ali slu`be prvi, ki
aktivno podpira izvajanje mno`i~ne
inovativne dejavnosti.x

Danes pakiramo prvo serijsko naro~ilo
za ulitek, za katerega smo sami razvili
tehnologijo. Ulit je po nizkotla~nem
postopku litja in mehansko obdelan.
Gre za prirobnico gorilni{ke komore za
nem{kega kupca toplotne tehnike. 
Tehnologijo smo razvijali po fazah.
Prva faza je bila simulacija litja; v tej
fazi smo definirali pozicijo kosa in
napajalni sistem pri litju. Nato je
potekala izdelava kokile pri zunanjem
izvajalcu, temu pa je sledilo ve~ test-
nih ulivanj in sprememb na kokili, da
smo izpolnili vse kakovostne kriterije
glede poroznosti in dimenzij surovca.

Prva testna litja niso kazala ravno obe-
tavnih rezultatov, kasneje pa je ekipa,
ki je razvijala kokilo in tehnologijo
litja, zelo dobro opravila svoje delo.
Potrjena je bila `e prva vzor~na
po{iljka, ki smo jo dobavili kupcu, in
redna proizvodnja se je lahko za~ela.
Ulitek je specifi~en zaradi tega, ker je
potrebnih kar 25 minut mehanske
obdelave in ima preko 50 kontrolnih
mer dimenzij. To je sploh prvi ulitek,
ki ga mehansko obdelamo in opravi-
mo meritve na koordinatnem meril-
nem stroju.x

Inovativnost v Talumu
INOVATIVNA DEJAVNOST

MAG. KARMEN JO[T PPrreejjeettii  iinnoovvaattiivvnnii  pprreeddllooggii  ppoo  ddeelloovvnniihh
eennoottaahh  iinn  sslluu`̀bbaahh

Vzdr`evanje 57
Anode 28
Livarske zlitine 25
Rondelice 19
Gnetne zlitine 17
Kontrola kakovosti 15
Izparilniki 10
Elektrolize 7
Ulitki 6
Energetika 6

Ulitki

PROIZVODNJA

MIRAN PURG
FOTO: SRDAN MOHORI^

Paleta z ulitki

Mehanska obdelava in meritve ulitka
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Ob koncu vsakega {tiriletnega manda-
ta ~lanov Sveta delavcev je sledila
ekskurzija, najve~krat v tujino. Letos
smo na to ekskurzijo ~akali kar nekaj
~asa, ker je takoj po koncu mandata
zbolel predsednik Sveta delavcev,
vmes smo se ukvarjali z drugimi, bolj
pomembnimi zadevami in `e je minila
skoraj polovica leta novega mandata.
Kon~no smo se dogovorili za datum in
{e to, da se bomo te ekskurzije
udele`ili kar ~lani obeh mandatov
Sveta delavcev, prej{njega in sedanje-
ga. Sedanjim ~lanom Sveta delavcev
namre~ preneha funkcija mandata z
novo organiziranostjo dru`be Talum. 
Predzadnji dan junija smo se v
son~nem jutru zbrali pred tovarno
skoraj vsi ~lani Sveta delavcev in
nekateri povabljeni gostje. Iz uprave
dru`be se nam je pridru`il edino Franc

Visenjak, preostali ~lani uprave pa so
se opravi~ili zaradi slu`benih ali oseb-
nih razlogov.
Z avtobusom smo se odpeljali v Mur-
sko Soboto, kjer smo bili dogovorjeni
za te~aj varne vo`nje. Zaposleni iz
dru`be [panik so nas lepo sprejeli in
nam za`eleli prijeten dan v njihovi
dru`bi. Najprej smo se zbrali v njihovi
u~ilnici na teoreti~nem delu te~aja.

Izku{en in{truktor nas je opozoril na
mnogo novosti in napak, ki jih delamo
kar vsi stari vozniki. Preizkusili smo se
v hoji pod vplivom alkohola (s poseb-
nimi o~ali), kar je bilo videti stra{no
sme{no, v resnici pa je to stanje
stra{no nevarno. Sledil je prakti~ni del
na poligonu, kjer je nekaj neprijetnih
in nevarnih predelov cesti{~a. Vsi smo
vozili razli~ne vrste avtomobilov, od

novega volva do starega golfa, na
razli~nih cestnih podlagah in v
razli~nih vremenskih razmerah. Vsi
smo bili polni adrenalina, ko nas je na
cesti{~u trikrat zasukalo okrog svoje
osi. Kljub temu da nam je bilo zelo
vro~e, smo te~aj vsi uspe{no opravili. 
V ~asu, ko je bila ena skupina na
poligonu, smo se preostali peljali v
kraj Dobrovnik v Tropski vrt, kjer med
milijonom orhidej vzgajajo tudi
razli~ne vrste rastlin v pravem
tropskem vrtu. Res ~udovit kraj.
Popoldan smo se ustavili v prijetnem
prle{kem gosti{~u in se nau`ili nji-
hovih dobrot. Ob koncu dru`enja se
nam je pridru`il predsednik Uprave in
skupaj smo v spro{~enem pogovoru
ugotovili, da je bil te~aj zelo dobra
nagrada za delo v Svetu delavcev.
@elimo si {e ve~ podobnih dru`enj
zunaj delovnega prostora, ker delujejo
zelo pozitivno na vse nas.x

Sistem obvladovanja ravnanja z okol-
jem ter varnosti in zdravja pri delu
zajema tudi obvladovanje vplivov v
primeru izrednih dogodkov. Talum
spada med obrate ve~jega tveganja po
smernici Seveso, zato ima izdelano
Varnostno poro~ilo ter Na~rt za{~ite in
re{evanja. S slednjim sta tudi opredel-
jena ukrepanje in izvajanje aktivnosti v
primeru nesre~e na ve~jih virih tve-
ganja.
Za zagotovitev primernega in
pravo~asnega ukrepanja je treba izva-
jati vaje z ekipami za posredovanje. V
ta namen je bila julija izvedena prak-
ti~na vaja za primer nesre~e na
obmo~ju Industrijske cone Talum.
Vaja je potekala v elektrolizi C in je

bila namenjena simulaciji nesre~e na
viru ve~jega tveganja (kriolit/elek-
trolizna kopel). Zajemala je simulacijo
ga{enja ob po`aru, ki nastane kot
posledica brizga teko~ega kriolita in
aluminija iz elektrolizne celice, prak-

ti~ni prikaz ga{enja pe~nega manipu-
latorja in vozila za prevoz anodnih
blokov z ro~nimi gasilnimi aparati in
prahom iz gasilnih vozil, uporabo
dihalnih aparatov, prepre~itev izpusta
olja v kanalizacijo, nudenje prve medi-

cinske pomo~i po{kodovancu, re{e-
vanje in evakuacijo `erjavista iz kabine
manipulatorja. Preverili smo tudi sis-
teme komuniciranja in obve{~anja
med udele`enci vaje.
Na vaji so sodelovali poklicni gasilci
oddelka po`arnega varstva podjetja
Vargas-Al, operativna enota Prosto-
voljnega gasilskega dru{tva Talum,
ekipa fizi~no-tehni~nega varovanja
podjetja Vargas-Al in Obratna ambu-
lanta Talum.
S prikazanim na vaji lahko ocenimo,
da imamo v Talumu sile in sredstva, s
katerimi v primeru nesre~e lahko
prepre~imo in zmanj{amo vpliv njenih
posledic na o`je in {ir{e okolje. Kljub
temu pa ne smemo pozabiti na
najpomembnej{e, to je preventivno
delovanje, s katerim prepre~imo, da bi
se izredni dogodki sploh zgodili.x

Izlet ~lanov Sveta delavcev v Prekmurje
SVET DELAVCEV

DRAGICA LESKOVAR
FOTO: ARHIV

^lani Sveta delavcev

Re{evanje iz kabine `erjava

Preverili ukrepanje ob izrednem dogodku
VARSTVO PRI DELU

IZTOK TRAFELA
FOTO: ARHIV
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Fotografije
meseca

FOTOGRAFSKA STRAN

Bora \or|evi} in jaz. Foto: Silvo Predikaka. Tako se plava `abica. Foto: Andrej Brumen.

Dinozaver. Foto: Zdravko [tumberger. Kamnita kapela. Foto: Feliks Kodri~.

Arabec. Foto: Brigita A~imovi~.
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»»SSeeddeell  jjee  nnaa  vviissookkeemm  zzaapprraa{{eenneemm
rroobbnniikkuu,,  kkii  jjee  lloo~~eevvaall  cceessttoo  iinn  ssmmrrddlljjii--
vvoo  ppaassjjoo  uulliiccoo,,  ppoollnnoo  vvoonnjjaa  ppoo  llaakkoottii,,
ssttrraahhuu  iinn  `̀iivvlljjeennjjuu ……  NNjjeeggoovv  oobbrraazz  jjee
iimmeell  oo~~ii,,  nnooss,,  uussttaa  iinn  ssvveettllee~~aa  ~~ookkoo--
llaaddnnaa  lliiccaa,,  zzaa  kkaatteerriimm  jjee  ppoo~~iivvaalloo
oottrroo{{ttvvoo..  [[ee  eenn  aaffrrii{{kkii  oobbrraazz  kkoott  ppooddoo--
bbaa  iizz  oottrroo{{kkiihh  rriissbb..  MMaannddeelljj  vv  oo~~eessnniihh
ooddpprrttiinnaahh  jjee  pprreessaahhnniill  ssuuhhee  ssoollzzee..  TToo
ssee  jjee  zzggooddiilloo  ttaakkrraatt,,  kkoo  jjee  `̀iivvlljjeennjjee
iizzgguubbiilloo  ookkuuss  ppoo  pprreetteekklloossttii  iinn  ssoo
ppoossttaallee  uulliiccee  mmeessttoo  dduuhhoovv..  ZZaa  rroobb--
nniikkoomm,,  kkii  jjee  oobbjjeemmaall  ssttrraannii  cceessttee,,  ssee  jjee
zzaa~~eennjjaall  nneekk  nnoovv  ssvveett,,  ppoollnn  ~~uuddnneeggaa
pprrii~~aakkoovvaannjjaa,,  uujjeetteeggaa  vv  ppoommee~~kkaannoo
ssrrccee  iinn  ppoommee{{aanneeggaa  ss  ssttrraahhoomm  pprreedd
uuppaannjjeemm..  UUppaannjjee  uubbiijjaa  nnaa  oobbrrookkee..
UUbbiijjaa  ppoo~~aassnneejjee  kkoott  llaakkoottaa  iinn  mmaallaarriijjaa..
UUbbiijjaa  bbrruuttaallnnoo,,  kkoo{{~~eekk  zzaa  kkoo{{~~kkoomm  pprrii
`̀iivveemm  tteelleessuu..  PPootteemm  ggaa  jjee  zzaagglleeddaall..
NNeezznnaannccaa..  BBlleeddeeggaa,,  kkoott  ddaa  vv  ttiissttii
ddee`̀eellii,,  kkaammoorr  vvooddii  zzgguulljjeennaa  aaffrrii{{kkaa
cceessttaa,,  nnee  vvzzhhaajjaa  ssoonnccee..  VV  rrookkaahh  jjee
ddrr`̀aall  nnjjeeggoovvoo  ssrree~~oo..  MMaajjhhnnoo  ookkrroogglloo
ssrree~~oo..  PPrriijjeell  jjoo  jjee  iinn  jjoo  ppooddaall  ddee~~kkuu..
@@ooggaa..  MMoo~~nnoo  jjoo  jjee  oobbjjeell  iinn  jjoo  ppoovvoonn--
jjaall,,  kkoott  ddaa  nnee  vveerrjjaammee,,  ddaa  jjee  zzddaajj  rreess
nnjjeeggoovvaa..  NNii  vvee~~  oobb~~uuttiill  llaakkoottee,,  aa  nneekkjjee
nnaa  ddnnuu  ssvvoojjeeggaa  ssrrccaa  jjee  vveeddeell,,  ddaa  jjoo  bboo
zzaammeennjjaall..  ZZaammeennjjaall  jjoo  bboo  ttaakkrraatt,,  kkoo  bboo
llaakkoottaa  ddoobbiillaa  vvooll~~jjee  oo~~ii..««  ((AA..  JJeelluu{{ii~~))
To je samo ena izmed zgodb, ki jo je
popisalo `ivljenje na razglednici iz
Afrike, ki je polnila dnevno ~asopisje.
Afri{ki otrok z velikim nasmehom in
lakoto v o~eh, ki je postal nepomemb-
na in odrinjena novica v trenutku, ko
so afri{ko de`elo razparale vuvuzele in
so se stadioni zatresli od pri~akovan-
ja. V zraku pa je obviselo upanje, da
bo po {iroki pra{ni cesti prikorakala

blaginja in zapihal veter s severa, ki bo
pregnal smrad po afri{ki gnilobi, ki se
je globoko za`rla v njeno rano … Je
za Afriko {e upanje? ^e boste v teh
dneh v roke vzeli knjigo Ebenovina
avtorja Ryszarda Kapuscinskega, vas
bo morda spreletela misel, da je v
Afriki vse tako, kot `elijo drugi, in ni~
tako, kot bi moralo biti. Morda vas bo
zabolelo razodetje, kam izginja vsa
tista humanitarna pomo~, ki jo tako
skrbno po{iljamo iz Evrope. Morda ne
boste pripravljeni `rtvovati niti centa
ve~, saj vsak cent stopnjuje morijo in
podalj{uje agonijo ljudi v de`eli, kjer
upanje umira na obroke. In medtem ko
je bila v minulih dneh v afri{ko pravlji-
co ujeta kar milijarda vznemirjenih
pogledov, je na drugi strani ~rna

gospa brusila svojo koso, da vam bi
pokazala, kaj je to igra za `ivljenje. M.
Jones je zapisal: »Vsako jutro, ko se v
Afriki gazela zbudi, ve, da bo morala
te~i hitreje, kot te~e najhitrej{i lev,
sicer bo postala njegov plen. Vsako
jutro, ko se lev zbudi, ve, da bo moral
te~i hitreje od najpo~asnej{e gazele,
sicer bo od lakote umrl.« Kje je meja
~love~nosti? Zamislite si, da ste
naslednje jutro vi tisti, ki boste morali
te~i, da boste pre`iveli, ali pa boste
morali igrati, da ne umrete od lakote.
In kje so vuvuzele? Ne, ta igra za `iv-
ljenje in smrt ne pozna navija~ev,
rde~ih kartonov, podalj{kov, ihtavih
zmag in vrtoglavih vuvuzel, ki parajo
nebo. Ta igra pozna samo bole~ino in
upanje. In vsaki~, ko je tekmovalec

podal `ogo soigralcu in se je publika
stresla, je na ~rni celini ugasnilo `iv-
ljenje, brez vsake pozornosti, brez
ob`alovanja, brez fanfar. To je moj in
tvoj svet, ko si po tihem morava priz-
nati, da ima te`a zraka v `ogi ve~jo
te`o od `ivljenja. Lahko pogledava
stran, a ne bo ni~ druga~e. Lahko se
pretvarjava, da je to pa~ zakon narave,
naravna selekcija. A ves ~as si jemlje-
mo privilegij Boga, ki bo odlo~il, kdo
mora umreti in kdo lahko pre`ivi. Za
en sam cent humanitarne pomo~i
nevede sprejemamo odlo~itev o `iv-
ljenju in smrti … Zaradi bolezni,
lakote, pomanjkanja vode, ne~isto~e v
Afriki vsako leto umre pet milijonov
ljudi, kar je 13.699 ljudi na dan, 570
ljudi na uro in 10 ljudi na minuto.
Humanitarna pomo~ je samo {e eno
sredstvo za nakup oro`ja, s katerim
islamske bande pobijajo afri{ko ljud-
stvo, posiljujejo in mu~ijo otroke in
`enske ter ropajo njihove domove. ^e
k temu pri{tejemo {e lakoto, potem
imamo pred na{imi o~mi ~isto pravo
gladiatorsko igro, kjer ljudje te~ejo za
`ivljenje. Potem so tukaj {e farma-
cevtske dru`be, ki so Afriko spreme-
nile v medicinski poligon poskusnih
zaj~kov za enostavno testiranje zdravil.
Bele mi{ke so zamenjali za temne
smejo~e se obraze. To so novodobni
gladiatorji, zmagovalci `ivljenja, ki jih
`eli udoma~iti neznanec, ki je pri{el po
{iroki pra{ni cesti iz sveta, kjer ne
vzhaja sonce. To je de`ela na{ih sanj,
na{a nogometna naslada, ki je po-
srkala TV-ekran tiste polovice zdolgo-
~asenega ~love{tva, ki misli, da je
lahko svet kreacija njegovih zamisli.
Po nogometni mrzlici je upanje v
Afriki ponovno presahnilo, za njim pa
so ostali mogo~ni stadioni kot opomin
na neko obdobje. 
Neko~ bo ~as pokazal, da ni razlik med
~rnim, belim, rumenim …, saj so vse
solze slanega okusa.x

Ko ima ~love{ko `ivljenje manj{o te`o 
kot zrak v `ogi

POSTANEK

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: MATIJA BRODNJAK
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Tekmovanje RoboCUP je `e tradi-
cionalno tekmovanje iz robotike.
Osnovna smernica tekmovanja je
razvoj humanoidnih robotov, ki bodo
do leta 2050 premagali takratnega
svetovnega prvaka v nogometu.
Za~etki segajo v leto 1996, ko je bilo
to le japonsko dr`avno tekmovanje z
osmimi ekipami. @e naslednje leto je
postalo mednarodno, z 38 ekipami iz
11 dr`av. Od takrat se seli po ve~jih
mestih sveta in vsako leto privabi ve~
ekip iz ve~ dr`av.
Leto{nji RoboCUP 2010 je potekal od
19. do 25. junija v nam precej oddal-
jenem Singapurju. Udele`ilo se ga je
3000 udele`encev, razdeljenih v 500
ekip iz 40 dr`av. Singapur je
tehnolo{ko zelo visoko razvita dr`ava,
ki zajema mo~ne industrijske in
akademske nalo`be. Ponuja odli~no
prilo`nost, da na tekmovanju
RoboCup poka`e me{anje znanosti in
industrijskih partnerjev. 
Slovenija je tokrat sodelovala z eno
ekipo iz Elektro in ra~unalni{ke {ole
Ptuj. Ekipo so sestavljali dijaka zad-
njega letnika Gregor Kru{i~ in Ale{
Stojak ter spremljevalka Nina Jeza.
Oba dijaka `e ve~ let sodelujeta na

dr`avnih tekmovanjih iz robotike in
drugih panog,  kjer dosegata izvrstne
rezultate. Gregor je `e {tiri leta zapored
dr`avni prvak v konstruiranju mobilnih
robotov, Ale{ pa je leta 2009 zmagal v
vseh hitrostnih vo`njah mobilnih
robotov skozi labirint. 
Dijaka sta nastopila v kategoriji
re{evanja, kjer gre za simulacijo
re{evanja ponesre~enca iz ru{evin.
Postavljena je proga, sestavljena iz
petih »sob«, v vsaki sobi so ovire, ki
ote`ujejo ali onemogo~ajo gibanje
robota. V eni izmed sob je tudi
plo~evinka, ki jo mora robot najti, pri-
jeti in odnesti na dolo~eno mesto ter
jo tam odlo`iti.
Robota sta dijaka sestavljala zadnje tri
mesece pred tekmovanjem. V tem
~asu sta razvila in izdelala popolnoma
novega robota, vse od mehanike do
elektronike in obse`nega programa.
Robot ima goseni~no podvozje, vsa
druga elektronika je za la`je modi-
fikacije zgrajena modularno in
povezana z ra~unalnikom Pico-ITX, ki
je na samem robotu in predstavlja nje-
gove mo`gane. Na podvozju, vsaki
stranici in kotu robota so analogni
svetlobni senzorji oddaljenosti, na

njegovem prednjem delu je robotska
roka, ki omogo~a manipulacijo z
»`rtvijo«, na vrhu robota pa sta vrte~a
se kamera in laser, ki merita oddal-
jenost do najbli`je ovire v vse smeri.
Posledi~no robot dobi vpogled v
okolico, kar mu omogo~a izogibanje
oviram in iskanje »`rtve«.
Priprave na tekmovanje so potekale do
zadnjega ve~era. V ~etrtek, 17. junija,
smo poleteli do Singapurja. Tam so
nas sprejeli {tevilni prijazni organiza-
torji, ki so nas popeljali do hostla, v
katerem smo bili nastanjeni. Sobota
(19. junij) je bila namenjena prihodu
vseh udele`encev. Ta dan smo bili
prosti in smo se uvajali v tamkaj{nje
okolje. Ob visokih temperaturah in
vla`nosti zraka to ni bilo preprosto.
Naslednji dan je bil dan za registracijo
in prilagajanje robotov, 21. junij pa je
bil prvi tekmovalni dan, imeli smo tudi
dve vo`nji. Torek, 22. junij, je bil drugi
tekmovalni dan; imeli smo {e dve
vo`nji in intervju pred komisijo,
naslednji dan pa {e tri finalne vo`nje
in ponovitev intervjuja pred ve~ ~lani
komisije, saj je najin prvi intervju
navdu{il prvo komisijo. V ~etrtek, 24.
junija, zjutraj so potekale {e vo`nje

RoboCUP – svetovno tekmovanje iz robotike

TEKMOVANJE

GREGOR KRU[I^
FOTO: SRDAN MOHORI^

Ale{ Stojak, Nina Jeza in Gregor Kru{i~ Predstavitev projekta v hotelu Park na Ptuju
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Krepko smo `e zakorakali v poletne
dni, ko nas ve~ina razmi{lja, kam
bomo {li na po~itnice, tisti pa, ki so se
z njih vrnili, pa obujajo spomine na
prijetne dni.  A vendar je prav, da tudi
v teh dneh razmi{ljamo, kaj narediti za
svoje zdravje. 
Na{i otroci so o zdravju razmi{ljali
letos malo kasneje kot obi~ajno, saj

smo razstavo Ri{emo in pi{emo orga-
nizirali {ele sredi junija.
Zagotovo je bil to tudi eden od razlo-
gov, da je bil leto{nji odziv na povabi-
lo k ustvarjanju na temo Smeh je zdrav
nekoliko manj{i. 
Ste pa tisti, ki ste risali, ponovno
dokazali, da so meje ustvarjalnosti
neskon~ne in da  domi{ljija »dela sto

na uro«. Vsem, ki ste risali, gre velika

pohvala.

Zaklju~ek aktivnosti je ob otvoritvi

razstave popestril Andrej Rozman

Roza , ki nas je nasmejal s svojo pred-

stavo Kako je Oskar postal detektiv.

[e enkrat vse pohvale mladim ustvar-

jalcem in se vidimo prihodnje leto.x

finalistov, popoldan pa je bil namen-
jen razglasitvi rezultatov in zaklju~ku
tekmovanja. 
Na{a ekipa, torej edina slovenska, je v
konkurenci 96 ekip iz celega sveta
prejela naslov za najbolj{o pred-
stavitev. V praksi to pomeni ekipo z
najve~jim znanjem in najbolje kon-
struiranim robotom.
Let nazaj v Evropo je bil zaradi ni`je
cene letalske karte {ele 4. julija, tako
da smo imeli dovolj ~asa spoznati
samo mesto. Po prislu`eni nagradi
smo imeli {e deset dni po~itnic, da
smo dobili vsaj drobno predstavo o
tem, kako razvito mesto je Singapur, ki
le`i na polotoku  jugovzhodne Azije. 

Singapur ima 5 milijonov prebivalcev.
»City-state« (v prevodu mesto –
dr`ava) je finan~no ~etrto mesto na
svetu, ki igra klju~no vlogo v medna-
rodnem trgu in ekonomiji. Seveda ni
treba omenjati, da tu `ivi najbolj
me{ana populacija prebivalstva:
Kitajci, Malezijci, Indijci, Kavkazijci in
drugi razli~ni Azijci; na seznamu mest
z najvi{jim odstotkom tujega prebival-
stva je na {estem mestu. Gre, skratka,
za eno najbogatej{ih dr`av na svetu.
Omeniti velja, da vsak turist, ki vstopi
v Singapur, zagotovo opazi neverjetno
~isto~o. Dr`ava je s ~isto~o obsedena.
Mesto se imenuje »fine city« – in fine
po angle{ko pomeni kazen. ^e torej

na{tejem le nekaj kazni: kazen za
odmetavanje smeti v mestu, za plju-
vanje po mestu, za odmetavanje
`ve~ilnega gumija, kajenje na nedo-
voljenih mestih, uriniranje po mestu in
podobno – za vse te prekr{ke je kazen
1000 singapurskih dolarjev. 
Za dose`ek na tekmovanju se moramo
zahvaliti na{i {oli, Elektro in ra~unal-
ni{ki {oli Ptuj, oziroma na{emu rav-
natelju Rajku Fajtu in drugim ~lanom
{ole za vso podporo. Prav tako gre
zahvala Fakulteti za elektrotehniko,
ra~unalni{tvo in informatiko v
Mariboru za finan~no pomo~ in gospe
Suzani Uran, ki je omogo~ila prijavo
na tekmovanje. 

Ker pa je bila udele`ba povezana z

visokimi finan~nimi stro{ki, se

moramo zahvaliti tudi vsem donator-

jem, ti pa so bili: Talum, Mestna

ob~ina Ptuj, ^IS TEAM, Animacija,

Detekt Biro, Mercator, Obrtna

Zbornica Ptuj, Perutnina Ptuj gostinst-

vo, Bongo, A&B Elektrotehnika, Stojak

Damir, Kamen{ek in Topolovec. Hvala

tudi 80. razpisu Javnega sklada

Republike Slovenije za tekmovanja v

tujini.

Bilo je odli~no, tudi rezultati so

odli~ni, sedaj pa se za~enja iskanje

ambicij za RoboCup 2011!x

Ri{emo in pi{emo o zdravju

ZDRAVJE

DARJA VODU[EK
FOTO: SRDAN MOHORI^
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Slavko Krajnc se ukvarja z zgodovino
kraja. Govorimo seveda o Lovrencu na
Dravskem polju, kjer je doma. Pri
gasilskem dru{tvu je bil tajnik. Za
dru{tvo je bilo zelo pomembno, da so
se zapisovali, in se seveda {e zapisu-
jejo, pomembni dogodki iz `ivljenja in
dela dru{tva. Za~el je zbirati zapise o
dru{tvu in celotnem kraju. Pri tem
mislim predvsem na novinarske
~lanke v lokalnih ~asopisih, kot so:
[tajerski tednik, Ravno polje, pa tudi
Ve~er in na{ ~asopis Aluminij. Tako je
za~el nastajati arhiv, saj sta ga
zgodovina kraja in gasilstva v kraju
vedno zanimali. Slavko nadaljuje
pisanje kronike gasilskega dru{tva, ki
jo pi{ejo `e od leta 1951, ko je dru{tvo
praznovalo 65. obletnico delovanja.
Mimogrede, leta 1886 so ga ustanovili
takratni lovren{ki veljaki v vsem dobro
znani lovren{ki gostilni Zupani~ (nek-
daj Fin`gar). Zajetna knjiga je razdelje-
na po letnicah. Vsako leto so vpisani
glavni dogodki. Tu in tam je prileplje-
na {e kak{na fotografija ali izrezan
~asopisni ~lanek. Vsako leto iz
zapisov, ki jih je zbral o dru{tvu in
kraju, sestavi besedilo, ki ga potem
prepi{e v knjigo kronike. Zanimajo ga
vsi dogodki, ki so povezani s krajem in
ob~ino Kidri~evo. 
Nato poka`e debele rednike zbranega
gradiva. V njih najdemo veliko ~lankov
iz ~asopisa Aluminij, med njimi tudi
tiste o Talumovi akciji za zdravje Zdra-
vo Talum. Prav posebno pozornost pa
namenja kolesarjenju. 

Hrani tudi prvi izvod tovarni{kega
~asopisa iz leta 1963.
^lanke izrezuje in jih spravlja v red-
nike. Nato jih na koncu leta sortira po
dogodkih in tematiki: dogodki v
Talumu, v ob~ini, v Lovrencu, pa
gasilstvo, {port in {e mnogo drugega.
Povzetke zapisov vna{a tudi v ra~unal-
nik. Na tak na~in hitreje pride do bist-
va zapisa za dru{tveno kroniko. Ostane
seveda bolj ali manj samo gasilstvo.
Zbrane ima vse zapise iz ~asopisov o
svojem kolesarjenju, predvsem tiste o
500 km dolgi kolesarski poti po
Sloveniji. Tega dogodka se najbr` {e
spomnimo. Zbira in hrani tudi vsa
poro~ila s statistiko o kolesarskem
maratonu Poli.
Poleg ~lankov zbira Slavko {e druge

stvari, na primer zna~ke. Te so bile
v~asih zelo v modi. Vsaka »fabrika«,
ki je kaj dala nase, jih je imela na zalo-
gi. In njeni predstavniki so jih nato
delili svojim poslovnim partnerjem.
Ker jih je bilo veliko, so seveda
postale zelo hvale`en predmet zbira-
nja. V~asih se je v Talumu najvi{je
priznanje za dose`ene uspehe imeno-
valo Zlati znak (danes Zlati metulj) in
je bilo prav tako v obliki zna~ke. Danes
zna~ke le {e malokdo ponuja kot
reklamni predmet. 
Zbira tudi evre. Ha, kdo jih po ne. Le
da jih on spravlja v album. Seveda se
zbirajo po navadi le kovanci. Vsaka
dr`ava, kot vemo, ima na kovancih
svoje motive. To pa dela zbirko za-
nimivo. Poka`e zbirko kovancev, ki se
jim vidi, da so `e bili v obtoku, torej v
uporabi. Pravi zbiratelji pa seveda zbi-

rajo tako reko~ nedotaknjene kovance.
Zanimivost so posebne izdaje po-
sameznih dr`av. Slavko kovancev ne
kupuje. Zbira pa~ tiste, ki jih dobi. Za
njega so najpomembnej{e letnice,
sicer pa mu zbirka pomeni manj kot
nekatere druge.
Vrnimo se h kroniki. Za leto 1954, ko
je v Tovarni glinice in aluminija
Strni{~e iz elektrolizne pe~i pritekel
prvi aluminij, je zapisano, da so gasil-
ci posredovali pri ve~ po`arih. Pri tem
so naleteli na velike te`ave, saj je bila
oprema slaba, vozni park pa zelo
skromen. Tega leta so bili med drugim
poklicani v Jurovce in imeli med potjo
te`ave s predrto gumo. Najbr` tega
dne niso veliko gasili. Poleti so
priredili tombolo. Takrat je bilo to {e

Kronist
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»Slavko nadaljuje pisanje 
kronike gasilskega dru{tva,
ki jo pi{ejo `e od leta 1951,
ko je dru{tvo praznovalo 65.
obletnico delovanja.« 
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mogo~e. Nih~e ni kontroliral prihod-
kov, pa tudi nobenih davkov ni bilo za
tak{no po~etje. Odkar pa smo v novi
dr`avi, ni ve~ gasilskih veselic ali pa
so redke. Denar, ki so ga na tak na~in
zbrali, je bil eden glavnih virov dohod-
ka dru{tva. In zbrali so ga toliko, da so
tega leta kupili {estvaljni motor Steuer
za gasilski avtomobil. Okoli{ki kmetje
so bili tega leta kar zadovoljni z letino,
malo manj pa z davki. Na Ptujski Gori
pa je neka `enska pripravljala hrano za
svinje kar v »{tali«. Najbr` seveda na
odprtem ognju. Ena od svinj je vse
skupaj prevrnila in ogenj je zajel vso
gospodarsko poslopje. Takih zgodbic
je v tem okolju {e veliko. Saj so gorele
cele vasi. Hi{e so neko~ bile tudi

lesene s slamnatimi strehami. In kaj
bolj{e gori kot slama.
Za leto 1959 je zapisano, da je bila v
Lovrencu organizirana sektorska
gasilska vaja, ki jo je vodil tovari{
Andrija Toplek – o~e na{ega predsed-
nika Uprave.
Kronika bele`i tudi dogodke iz Taluma.
Posebej je opisano ru{enje na{ega
dotedanjega simbola, tovarni{kega
dimnika. Ru{enje je takrat opazovalo
veliko {tevilo ljudi; nekateri so pri{li v
tovarno, drugi pa so podiranje gledali
od dale~: s Ptujskega gradu, s Ptujske
Gore, od koder koli, saj je bil dimnik
tako visok, da se ga je videlo tako
reko~ od povsod.
Spet smo opisali del~ek `ivljenja

enega na{ih sodelavcev. Tak{ni opisi
so enkrat bolj, drugi~ manj zanimivi,
pa vendar govorijo o tem, da ljudje
nismo samo delavci, ampak da imamo
vsak svoje `ivljenje tudi izven »fab-
rike«. Pa saj za to `ivljenje pravzaprav
delamo.x

»Okoli{ki kmetje so bili tega
leta (1954) kar zadovoljni z
letino, malo manj pa z
davki.« 
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V petek, 21. maja, je v {portnem parku
v Apa~ah potekal tradicionalni dvoboj
v {ahu med ekipama Talum Kidri~evo
in Perutnina Ptuj. Dosedanji dvoboji
so bili vedno zelo izena~eni,
leto{njega pa je prepri~ljivo dobila
ekipa Taluma z rezultatom 16,5 : 9,5.
Igrali smo s tempom 2 x 15 minut,
dvokro`no. Po odigranem ekipnem
dvoboju je potekal tradicionalni turnir
posameznikov. Zmagal je obetaven
mlad {ahist [ahovskega dru{tva Ptuj
Klemen Jan`ekovi~, drugo in tretje

mesto pa sta zasedla Viktor Napast in
Silvo Zajc. Turnir je {tel kot prvenstvo
Taluma.
Prvak Taluma za leto{nje leto je postal
Viktor Napast (DE Kontrola kakovosti),
drugo mesto je zasedel Silvo Zajc (DE
Livarske zlitine) in tretje Roman Intihar
(DE Kontrola kakovosti). 
[ahisti Taluma se za pomo~ pri orga-
nizaciji dvoboja zahvaljujemo vodstvu
Taluma in sindikatu SKEI.
Ob tej priliki vabimo zaposlene v
Talumu, ki imajo radi igro na
{tiriin{estdesetih poljih, da se
udele`ijo rednih mese~nih turnirjev v
restavraciji Pan, ki potekajo vsak drugi
ponedeljek v mesecu, razen avgusta.x

Pred nedavnim se je oglasil pri meni
Petar Markoti}, ki ga ve~ina zapo-
slenih v Talumu dobro pozna. Dolga
leta je delal v elektrolizi, sedaj pa dela
v DE Ulitki. Natan~neje, sedaj ne dela
nikjer, ker ima bolni{ki dopust. Petar
je pri{el v mojo pisarno in me prosil,
da bi v ~asopisu objavili njegovo
zgodbo. Oble~en je bil v {portna
obla~ila.  Kot bi `elel igrati ko{arko. In
povedal je, da je na bolni{ki in da je v
Ormo`u. Seveda sem takoj pomislil na
psihiatri~no bolni{nico, kar je tudi
potrdil. Vpra{al sem ga po vzroku in
kot iz topa je izstrelil, da se je zna{el
tam zaradi te`ke depresije in poskusa
samomora. Uh! Nisem ve~ spra{eval. 
Tako kot najbr` drugi pacienti v
bolni{nici, tudi on po~enja stvari, ki
mu zapolnijo ~as. Petar namre~ zbira
{tiriperesne deteljice, ki jih prav v tem
~asu razstavlja v prostorih bolni{nice.
Na bele liste papirja lepi {tiri-, pet-,

celo {estperesne deteljice, ki jih
najprej stisne med liste bloka, v
katerega pi{e pesmi. Ima neverjeten
ob~utek za iskanje.
Z na{im fotografom Mi{om sva ga
obiskala v bolni{nici in si razstavo
ogledala. Seveda ga je Mi{o fotografi-
ral, jaz pa sem sedel na klopi v parku
in razmi{ljal o Petru in ljudeh, ki tam
za~asno domujejo. 
Poskus samomora. Petar je pogoltnil
35 uspavalnih tablet in je bil pet dni v
komi. Groza! Toda pre`ivel je. Na nek
na~in je vstal od mrtvih. Nato je za~el
iskati {tiri-, pet- in {estperesne dete-

ljice. Potem je za~el pisati pesmi: ma-
lo v sloven{~ini, malo v hrva{~ini.
Ampak pi{e in  ~aka, da mine. Jemlje
tablete za pomiritev, antidepresive ali
nekaj podobnega, in ~aka. Mi pa, ki
nas kaj takega ({e) ni doletelo, ne
razumemo prav dobro v kak{nem
stanju je Petar in v kak{nem stanju so
njegovi sotrpini v ormo{ki psihiatri~ni
bolni{nici.
@elimo mu skoraj{nji povratek v
prej{nje `ivljenje. @elimo mu, da bi
spet postavljal rekorde pri izbijanju
jeder na svojem delovnem mestu.
Njemu in njegovim iz bolni{nice.x

Tradicionalno sre~anje {ahistov Taluma,
Perutnine Ptuj in [ahovskega dru{tva Ptuj

[AH

VIKTOR NAPAST
FOTO: SRDAN MOHORI^

[ahisti

[tiriperesna sre~a

OBISK PRI SODELAVCU

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^

Petar Markoti~
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Veliki splo{ni leksikon opredeljuje
aluminij kot kemijski element z oksi-
dacijskim {tevilom +3, vrstnim
{tevilom 13, atomsko maso 26,98 in
gostoto 2,7 g/cm3. Njegovo tali{~e je
pri 660 °C in vreli{~e pri 2467 °C.
Rekli boste, ni~ novega, a tokrat smo
klasi~no kemijo ponovili samo kot
uverturo v novo kemijo, ki bo zaz-
namovala 21. stoletje. Prihodnost alu-
minija zaradi superatomov dobiva
povsem nove razse`nosti. Dobrodo{li
v prihodnosti, kjer ni~ ni tako, kot je
videti!
Ameri{ki raziskovalci so ugotovili, da
se aluminij ne obna{a vedno kot alu-
minij, saj ga lahko pripravijo do tega,
da ima lastnosti drugih elementov
periodnega sistema, kot sta na primer
jod in kalcij. Prav ti na novo sestav-
ljeni superatomi bodo dali periodne-
mu sistemu povsem novo dimenzijo. 
Pa gremo lepo po vrsti. Atomi alu-
minija se vedejo povsem druga~e, ~e
nastopajo kot molekule, ki so sestav-
ljene iz specifi~nega {tevila atomov, in
druga~e, ~e nastopajo sami ali v veli-
kih mno`icah. ^e zdru`imo natan~no
13 aluminijevih atomov, se ta skupina
ne bo obna{ala kot aluminij, temve~
kot osamljen atom brona ali joda.
Skupina 14 aluminijevih atomov pa se
bo vedla kot magnezij ali kalcij. In prav
te skupine atomov imenujemo super-
atomi. Raziskovalce je presenetilo
dejstvo, da lahko samo en dodan ali
odvzet atom popolnoma spremeni
kemijske lastnosti superatoma. 
Verjetno se spra{ujete, v ~em je
skrivnost spremembe lastnosti super-
atoma aluminija. Atomi si v skupini
delijo elektrone. Vsak atom daruje
svoje zunanje elektrone v skupno
lupino in {tevilo elektronov v zunanji
lupini dolo~a kemijske lastnosti
superatoma. Ta lastnost pa ne deluje
samo pri atomih aluminija, temve~
tudi pri skupini atomov nekaterih
drugih elementov.

In kaj prina{a to znanstveno odkritje?
Superatome bodo v prihodnosti
uporabljali kot po meri oblikovane
gradnike. Fiziki in kemiki so s tem
odkritjem dobili ve~jo {katlo z orod-
jem, s pomo~jo katere bodo razvijali
nove materiale. 
Fin aluminijev prah so do sedaj
uporabljali kot gorivo za raketne
motorje, a problem je bil v njegovem
skladi{~enju, saj je v stiku s kisikom
spro{~al veliko energije, kar je lahko
pripeljalo do eksplozije. Kot super-
atom pa je aluminij za skladi{~enje
povsem stabilen. 
Nova kemija bo v prihodnosti
omogo~ala izdelavo cenej{ih materi-
alov, ki bodo izbolj{ali proizvodnjo
energije in pomagali v boju proti
onesna`enosti.
Velik napredek si obetajo tudi na
podro~ju izdelave superzmogljivih
ra~unalnikov, kjer bi uporabili mag-
netne atome. Znanstveniki `elijo ses-
taviti pomnilni{ko kartico, imenovano
magnetni RAM. Na tej kartici bi se
informacije lahko shranjevale z veliko
ve~jo gostoto kot pri klasi~nih na~inih
shranjevanja. 
Danes v procesorjih in pomnilni{kih
karticah uporabljajo materiale, ki niso
magnetni, zato nujno potrebujejo nove
materiale, ki bodo rodili novo gene-
racijo ra~unalnikov.
Prihodnost se drzno spogleduje z
nanomedicino in sanjari o povsem
novih materialih, ki bodo imeli revolu-
cionarne elektri~ne, magnetne, opti-
~ne in mehanske lastnosti. Kak{no
vlogo bo v tej bitki za prihodnost odi-
gral aluminij, lahko le sanjamo, a nova
kemija veliko obeta in nove generacije
se bodo posmehovale periodnemu
sistemu, ki je bil sestavni del v mo-
zaiku osnovne izobrazbe na{e ge-
neracije. 
Povzeto po: Science Illustrated, {t.
6/2010x

Nova dimenzija aluminija

ALUMINIJ PI[E ZGODBE

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: www.os-mirna.si/ EKO%20sola/ekosola.html
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Otroci in Roza

FOTO: SRDAN MOHORI^
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Avgusta odhaja v zaslu`eni pokoj na{
sodelavec MMaarrjjaann  RRaammpprree..
Njegova pot v Talumu, takrat {e TGA-
ju, se je za~ela januarja 1973 , ko je
pri{el iz Perutnine in se zaposlil v
elektrodelavnici, kjer je kot kvalifici-
rani elektrikar opravljal razli~na dela
na podro~ju elektrovzdr`evanja.
Medtem se je tudi strokovno izpopol-
njeval in si pridobil srednje{olsko izo-
brazbo  za elektrotehnika in energetika.
Nekaj ~as je delal v Slu`bi varstva pri
delu, nato pa je bil do leta 1998 vodja
vzdr`evanja elektrovozil, ko je bil zara-
di reorganizacije preme{~en v Pri-

pravo dela v DE Vzdr`evanje. Kot pla-
ner je skrbel za {ifriranje in nabavo
artiklov  na podro~jih elektrotehnike,
elektronike, ra~unalni{tva in teleko-
munikacij. Delo je ves ~as opravljal
strokovno in vestno ter bil vedno
pripravljen pomagati sodelavcem tako
z nasveti kot tudi fizi~no.
Omeniti je treba tudi njegove pro-
sto~asne dejavnosti. Ena izmed
pomembnih je prav gotovo prizadevno
delo v PGD Talum Kidri~evo, kjer
sodeluje in opravlja pomembne funk-
cije. Tudi njegova pomo~ marsikatere-
mu prijatelju in znancu na za~etku

kurilne sezone ni zanemarljiva, ko je
treba aktivirati centralno ogrevanje.
Vemo, da mu v pokoju ne bo dolg~as,
saj se za ~loveka, kot je Marjan, ki mu
urejen dom pomeni veliko, vedno
najde dovolj dela v hi{i in okrog nje.
Pa tudi za dru`ino in vnukinjo bo sedaj
ve~ ~asa.
Marjan, ob odhodu v pokoj se ti zah-
valjujemo za opravljeno delo. V tret-
jem `ivljenjskem obdobju ti `elimo
vse dobro, predvsem pa zdravja.

Sodelavci in sodelavke iz 
DE Vzdr`evanjex

FFrraanncc  MMoohhoorrkkoo si bo vtisnil v spomin
{e en prvi julij. Ta dan je njegov zadnji
delovni dan v podjetju in isto~asno
rojstni dan.
Franc se je zaposlil v takratnem TGA-
ju leta 1977 v elektrolizi B kot
poslu`evalec elektroliznih pe~i, kasne-
je pa kot ~rpalec aluminija iz elek-
troliznih pe~i. Leta 1995 je postal
invalid III. kategorije in bil preme{~en
v dnevno izmeno, kjer je opravljal delo
surovinarja in strojnika. Nekaj ~asa je
bil zaposlen tudi v DE Izparilniki.
Januarja 2002 se je zaposlil v
h~erinskem podjetju Storal na
delovnem mestu izdelovalca  zabojev
in palet , kjer je ostal vse do upoko-
jitve. Franc je znan kot zelo dober
tesar,  tako  da mu delo z lesom ni bilo
tuje. 
Bil je vesten, priden in marljiv delavec.
Ob odhodu v pokoj se mu zahvaljuje-
mo za minulo delo ter `elimo obilo
zdravja in prijetne trenutke v krogu
najdra`jih.

Sodelavci Storalax

V za~etku julija se je upokojil
sodelavec EEddvvaarrdd  KKaarrnnee`̀aa..
V Talumu se je zaposlil leta 1983 kot
pomo~nik pri poslu`evanju elek-
troliznih celic. Kmalu je napredoval v
poslu`evalca in nato vodjo skupine za
poslu`evanje elektroliznih celic. Leta
1992 je bil razporejen na delovno
mesto poslu`evalca naprave za suho
~i{~enje plinov, kjer je tudi do~akal
upokojitev. Bil je po{ten in marljiv
sodelavec, vedno pripravljen poma-

gati, ~e je bilo potrebno. Veliko ljudi
ga pozna po njegovih mojstrovinah, ki
so nastale v doma~i mizarski delavni-
ci. 
Ob odhodu v pokoj mu sodelavci
`elimo, da bi mu zdravje dobro slu`ilo,
da bi se veliko potepal po halo{kih
gri~ih in prevozil veliko kolesarskih
kilometrov po halo{kih cestah.

Sodelavci iz Elektrolize Cx

UPOKOJITVE

Odhaja Marjan Rampre

Franc, sre~no 
ob odhodu v pokoj

Edvard
je v »penziji«
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FFrraanncc  PPeerr{{uuhh je pri{el v tovarno leta
1988. Prvih nekaj mesecev je delal v
livarni, kasneje pa je pri{el v elektroli-
zo C, kjer je delal kot voznik anod in
aluminija. Tu je kot prizadeven in
vesten delavec vztrajal vse do za~etka
julija 2010, ko se je zaslu`eno upoko-
jil.
Franc, tudi ti si se pridru`il tistim, ki
»nimajo ve~ ~asa«. Upamo, da ti ~asa
ne bo zmanjkovalo zaradi dela in
obveznosti, ampak zaradi stvari, ki jih
po~ne{ z veseljem. Zato le obri{i prah
z ribi{kih palic in tudi kak{no tekmo
ve~  v Ljudskem vrtu si oglej. O vino-
gradu ne bomo izgubljali besed, saj si
ga vsa ta leta, kar te poznamo, z vesel-
jem obdeloval. [e bi lahko na{tevali,
saj skoraj ni stvari, ki je ne bi po~el z
veseljem. Franc, veliko sre~e, zdravja,
lepih trenutkov ti `elimo ob odhodu v
pokoj!

Sodelavci iz Elektrolize Cx

MMaarrjjaann  IIrrggll bo kmalu dopolnil svoj
delovni sta` in avgusta odhaja v
zaslu`eni pokoj.
V  takratnem TGA-ju se je zaposlil leta
1979 kot vzdr`evalec naprav elek-
troliznih pe~i v hali B. Opravljal je
zahtevna klju~avni~arska dela, posebej
pri rekonstrukciji pe~i na predpe~eno
anodo in po zaprtju elektrolize B, ko je
vodil skupino za razgradnjo pe~i in
tokovodnikov. Bil je vesten delavec in
svoje izku{nje je rad prena{al na nove
sodelavce.
V svojem Destrniku je `e dolga leta
aktiven gasilec in velik ljubitelj kole-
sarstva, tako da mu v pokoju ne bo
dolg~as. @elimo mu {e veliko zdravja
in u`itkov pri hobijih!

Sodelavci  OE  Vzdr`evanje elektrolizx

»Sre~no, Marija!« S tema dvema
besedama smo se 1. julija 2010, na
njen zadnji delovni dan v Talumu,
poslovili od spo{tovane sodelavke
MMaarriijjee  KKoorraaddaa..  Odlo~ila se je, da se po
37 letih in {e nekaj mesecih dela v
Talumu upokoji.
Marija se je zaposlila v takratnem
TGA-ju februarja 1973 kot administra-
torka operativne priprave dela v DE
Vzdr`evanje. Vse do upokojitve je
vestno in natan~no opravljala admin-
istrativna dela (pod razli~nimi nazivi)
za razna podro~ja Vzdr`evanja.
Marija je svoje delo opravljala z veliko
znanja in dobre volje. Zaradi narave
dela je imela veliko stikov z razli~nimi
ljudmi, kar je lahko lepo, a je hkrati
tudi izjemno zahtevno. Vsa leta ji je
uspevalo samostojno in strokovno
opraviti vse zaupane ji naloge in z
njenim delom smo bili zadovoljni vsi.
Ob tej prilo`nosti se ji zahvaljujemo za

minulo delo, v prihodnje pa ji `elimo
dobro zdravje ter da ne pozabi na nas
in del `ivljenja, ki smo ga prehodili
skupaj.

Sodelavke in sodelavci iz 
DE Vzdr`evanjex

Prvega julija 2010 se je upokojil na{
sodelavec JJaanneezz  PPeekkllii~~.. V takratnem
TGA Boris Kidri~ se je zaposlil 3. sep-
tembra 1979  kot varilec v strojni
delavnici in delo varilca opravljal do
upokojitve. Bil je dober varilec, v vseh
obratih tovarne je pustil sledove svoje-
ga dela, v svoji skupini pa je rad

poskrbel za dobro vzdu{je.
V Njivercah si je ustvaril dom in
dru`ino. Sodelavci mu `elimo, da bi
mu zdravje ~im bolje slu`ilo, da bi s
svojimi najdra`jimi ~im dlje u`ival
zaslu`eno upokojitev.

Sodelavci iz Strojne delavnicex

Marjan
se bo upokojil

Upokojil se je 
na{ Janez Sre~no, Marija!

Franc, sre~no
v »penziji«
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^as hitro mineva in pri{el je dan, ko
SSttjjeeppaann  KKrreessoonnjjaa  --  SSttiippee kon~uje
svojo poklicno pot v Talumu. Za~el je
daljnega leta 1970 v Tovarni Rade

Kon~ar, v servisu generatorjev kot
elektromehanik. Sodeloval je pri
monta`i opreme v elektrarnah po
takratni Jugoslaviji, nazadnje pri
monta`i generatorjev v Hidroelektrarni
Zlatoli~je.
Leta 1974 se je zaposlil v takratnem
TGA-ju kot elektromehanik v OE
Elektrovzdr`evanje, v elektromehanski
delavnici. Ob delu se je dodatno izo-
bra`eval in si pridobil poklic elek-
trotehnika. V letih od 1987 do 1990 je
vodil skupino v Polnilnici, delavnici za
popravilo in polnjenje elektrovozi~kov.
Po treh letih je zaradi slu`benih
potreb, vestnosti, zanesljivost, bogate-
ga strokovnega znanja in izku{enj pre-

vzel vodenje Elektromehanske delav-
nice. Zanj je bil re{ljiv vsak problem,
svoje bogato znanje in izku{nje pa je
delil tudi s sodelavci. 

Po reorganizaciji OE Elektrovzdr`evan-
je leta 2002 je opravljal zahtevna dela
kot elektri~ar specialist. Zadnja leta je
poleg drugih zahtevnih del opravljal
periodi~ne preglede ro~nega orodja ter
prenosnih naprav in skrbel, da so bile
pravo~asno pregledane in servisirane.
Avgusta odhaja Stipe v pokoj. Sedaj
bo imel ve~ ~asa za svoj mali vikend v
Pre{i pri Maj{perku, kamor se je rad
umaknil iz mestnega vrve`a v objem
narave. 
Stipe, vse dobro in veliko u`itkov v
pokoju ti `elimo!

Sodelavci iz OE Elektrovzdr`evanjex

ZZaahhvvaallaa

Ob bole~i
izgubi brata 

SSttaanniissllaavvaa
LLeennaarrttaa  
iz Strni{~a 2

se iskreno zahvaljujem podjetju Talum
in bratovim sodelavcem za izkazano
pozornost in spo{tljivost ob zadnjem
slovesu. Hvala tudi g. Hinku Dasku za
odigrano melodijo Ti{ine.

Danica Me{ko

ZZaahhvvaallaa

Iz srca se zahvaljujemo vsem sorod-
nikom, sosedom, prijateljem in
znancem, ki so na{ega dragega mo`a,
o~eta, dedija, tasta in brata 

JJoo`̀eeffaa  BBuurrggaa
iz Tr`ca 41 
spremljali na njegovi zadnji poti,
darovali sve~e in cvetje in nam izrekli
so`alje.

Njegovi najdra`ji

Drugega julija 2010 je od{el v pokoj
sodelavec MMiillaann  VVrraabbll,, ki je bil v na{i
tovarni zaposlen od leta 1974.
Petek. Obi~ajen dan, s katerim se
kon~a delovni teden. Pa vendar je bil
ta petek zelo druga~en od drugih, kajti
namenili smo ga na{emu Milanu. To
se je zgodilo nekoliko prehitro in te`ko
je najti prave besede za slovo.
Mnogo pohvalnega je bilo o Milanu
do sedaj `e zapisanega in povedanega,
zato {e enkrat hvala. ^eprav ne gre v
pozabo, zapi{imo {e enkrat, da je bil
prejemnik zlatega metulja, in ponovi-
mo besede, ki so mu bile takrat
namenjene. 
Sodelavec Milan se je v TGA Kidri~evo
zaposlil 5. decembra 1974 v Elektrolizi
A v takratnem TOZD-u Proizvodnja
aluminija. ^eprav so bile delovne
razmere te`ke, se je znal prilagajati
zahtevam, ki so bile potrebne za

nemoteno pridobivanje aluminija.
Zaradi zdravstvenih te`av je bil po
sklepu invalidske komisije leta 1990
razporejen v DE Vzdr`evanje, kjer je
opravljal dela skladi{~nika. Kadrovske
in organizacijske spremembe so ga
pripeljale v Nabavno slu`bo, kjer so
mu bila zaupana dela skladi{~nika III.
Ob delih v priro~nem skladi{~u je
vrsto let opravljal funkcijo predsedni-
ka krvodajalcev v podjetju Talum. Svoj
prosti ~as pre`ivlja aktivno, kajti `e
vrsto let je ~lan zelene bratov{~ine. 
Ne glede na to, kje, kdaj in s kom bo{,
Milan, ostajamo s tabo in ti z nami. 
Hvala za prijateljstvo, ki nas bo
spremljalo na nadaljnji poti `ivljenja.
@elimo ti vse najlep{e, zdravje in sre~a
pa naj bosta tudi v prihodnje tvoja
zvesta spremljevalca.

Sodelavci iz Nabavex

Hvala, Milan, obilo
zdravja in {e mnogo
prijetnih dni 

Stipe odhaja v pokoj

Stanislav [eliga
Stanislav se je v takratni Tovarni gli-
nice in aluminija zaposlil 1. julija 1976
kot pomo~nik livarja. Pred tem je {tiri
leta delal v Ljubljani. Ob ustanovitvi
TOZD Predelava aluminija je bil raz-
porejen na pomo`na dela pri vlivanju
aluminija. Nadome{~al je delavce pri
ulivanju aluminija in delal pri ulivanju
aluminija na indukcijskih pe~eh.
Leta 1981 je bil preme{~en na novo
lokacijo livarne II, kjer je ve~ino ~asa

delal kot livar pri litju {irokega traku.
Leta 1986 si je pridobil izobrazbo IKV
livar. Po reorganizaciji v Livarni in
Predelavi leta 1999 je bil razporejen v
novo DE Rondelice, kjer je delal kot
livar in poslu`evalec talilnih pe~i.
Zadnjih nekaj let je opravljal dela pre-
biralca na pakirni liniji za rondice.
Sodelavci iz DE Rondelice `elimo
Stanislavu veliko zdravja in prijetnih
trenutkov v doma~em okolju.x
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SSLLOOVVAARR^̂EEKK:: JERAN – SLOVENSKI MATEMATIK (FRAN, 1881-1954), DANZA
– AMERI[KI IGRALEC – KOMIK (TONY, 1951), ZIKA – SLOVENSKI PUBLICIST
IN [AHOVSKI ZGODOVINAR (IVAN, 1908-1976), ADRAR – GOROVJE V AL@I-
RIJI, BURG – MESTO V NEM^IJI, PRI MAGDEBURGU, ANVIK – REKA IN
MESTO NA ALJASKI, MIOID – KONTRAKTILNA STRUKTURA PRI NEVRETEN-
^ARJIH.

KRI@ANKA




